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IA JUBILEUL „SCINTEII“
S-au împlinit 25 de ani de la 

apariţia primului număr legal 
aî ziarului „Scînteia“, organ al 
Comitetului Central al Partidu
lui Comunist Român.

Preluînd şi dezvoltînd încă 
de la apariţia primului număr 
din perioada ilegalităţii (15 Au
gust 1931) luminoasele tradiţii 
ale presei comuniste şi munci
toreşti, „Scînteia“ s-a afirmat 
ca principal organ de propagan
dă al partidului comunist, fă- 
cînd cunoscută în masele largi 
linia politică a partidului în 
principalele probleme ce con
fruntau interesele societăţii ro
mâneşti, luptind împotriva ex
ploatării capitaliste şi moşiereş
ti, demascînd încercările clase
lor dominante de a ieşi din cri
za economică a anilor 1929— 
1933 pe seama maselor munci
toare, militînd pentru indepen
denţa şi suveranitatea naţiona
lă, împotriva politicii de fasci
zare a ţării şi a pregătirilor de 
război.

înalt exemplu de intransigen
ţă revoluţionară şi de combati
vitate partinică, după reapariţia 
sa în noile condiţii create de e- 
liberarea ţarii de sub jugul fas
cist, de avîntul revoluţionar ca
re a urmat înfăptuirii insurec
ţiei armate din august 1944, 
„Scînteia“ s-a afirmat în ansam
blul presei româneşti ca princi
pal focar de iradiere a concep
ţiei comuniste de dezvoltare a 
României, aducîndu-şi o contri
buţie fundamentală la uriaşele 
transformări iniţiate şi conduse 
de partid de-a lungul tuturor 
etapelor construcţiei socialismu
lui în România. Astfel „Scînte
ia“ a devenit nu numai princi
pala cronică a dezvoltării Româ
niei moderne, dar totodată o 
pîrghie însemnată de accelerare 
a acestei dezvoltări, îndeplinind 
strălucit principiul leninist al 
funcţiei de mobilizator şi orga
nizator colectiv ce revine presei 
comuniste.

Prezenţă permanentă şi dina
mică în conştiinţa societăţii, mi
litînd neobosit pentru progresul 
şi prosperitatea patriei, cotidi
anul central al partidului şi-a 
cîştigat de-a lungul anilor stima 
şi preţuirea tuturor categoriilor

sociale, dobjndind, prin înalta 
sa responsabilitate faţă de vii
torul ţării, un prestigiu unic în 
istoria presei româneşti. Aflat 
sub directa îndrumare a parti
dului, ziarul „Scînteia“ a reflec
tat prin ani concepţia de pro
gres a Partidului Comunist 
Român, fidel devotat intereselor 
propăşirii naţionale, prieteniei 
frăţeşti cu toate statele socia
liste, internaţionalismului prole
tar, colaborării active cu toate 
popoarele lumii. înţelepciunea 
şi realismul unei asemenea con
cepţii s-a confirmat nu numai 
în înaltul stadiu de dezvoltare 
atins în aceşti ani de patria 
noastră, dar şi în prestigiul de 
care se bucură azi în lume Ro
mânia prin practica politicii sa
le de colaborare internaţională 
activă, pusă în slujba păcii şi 
progresului general al omenirii.

tndcplinindu-şi cu înaltă con
ştiinţă patriotică importanta mi
siune socială pe care partidul 
i-a încredinţat-o în ansamblul 
activităţii sale de propagandă, 
„Scînteia“ a cultivat în rîndul 
maselor conştiinţa menirii lor 
hotărîtoare în procesul ridicării 
patriei pe culmile celei mai în
floritoare epoci a istoriei sale, 
conştiinţa responsabilităţii lor 
indivizibile faţă de destinele cu
ceririlor revoluţionare ale po
porului, de perspectivele viitoare 
ale progresului pe pămîntul 
României: Ea a imprimat ast
fel, mai cu seamă în anii de 
după Congresul al IX-lea şi de 
după Conferinţa Naţională, un 
nou elan naţional propulsat 
spre progres, constituind un e- 
xemplu strălucit de abordare 
curajoasă, în spiritul unei rigu
roase gîndiri ştiinţifice, a-pro
blemelor dezvoltării societăţii 
româneşti în această nouă etapă 
a edificării construcţiei socialis
te. De aceea azi, la jubileul u- 
nui sfert de veac de activitate 
în condiţiile construcţiei vieţii 
noi, socialiste, alături de întrea
ga presă românească, de între
gul nostru popor, urăm „Scîn- 
teii“ ani mulţi de activitate în 
slujba progresului accelerat al 
patriei spre comunism.

„TRIBUNA SIBIULUI“

Bucuria de a fi elev
Foto: FRED NUSS

Veşti din întreprinderile 
agricole de s ta t

„Romantismul romanesc 
şi romantismul european 64

Sîmbătă şi duminică, în sala 
„Astra“ din Sibiu are loc o amplă 
sesiune ştiinţifică, ce marchează 
reluarea activităţii de toamnă a 
filialei Sibiu a Societăţii de ştiinţe 
filologice.

La lucrări se anunţă participarea 
profesorilor universitari Alexandru 
Bălăci, Alexandru Dima, Jean Li- 
vescu, Silvian losifescu, D. Păcu- 
rariu, N. S. Popa, Nina Facon şi 
Ion Brăescu, a conferenţiarilor uni
versitari Paul Cornea, Vera Călin, 
Tamara Gane, G. D. Papastate, 
Emilia Şt. Milicescu, a lectorilor 
universitari Jane ta Begliu şi loan 
Pătraşcu, a asistentului universitar 
Dumitru Tintiuca şi a profesorilor 
Al. Duţu, Mircea Anghelescu şi 
Maria Fanache.

In programul manifestării este 
cuprins şi un recital de poezie ro

mantică susţinut sîmbătă seara de 
artistul emerit Dan Nasta, precum 
şi un spectacol cu „Richard al 
IlI-lea“.

Bază solidă noii recolte
In fermele întreprinderilor agri

cole de stat din Agnita, Sibiu, Me
diaş, Dumbrăveni, Moşna etc. se 
acordă o atenţie sporită pregătirii 
solului şi executării în condiţii op
time a însăminţărilor de toamnă. 
Astfel, la I.A.S. Sibiu au fost în- 
sămînţate pînă ieri 42 hectare cu 
orz, 139 hectare secară masă ver
de (din care o bună parte în plan
taţii). De asemenea, a început se
mănatul griului, realizîndu-se a- 
ceastă lucrare pe 25 hectare din 
cele 500 planificate. Mecanizatorii 
au efectuat arături pe mai bine de 
380 hectare, din care 87 hectare 
sínt deja pregătite pentru a fi în- 
sămînţate cu grîu. Şi în fermele 
I.A.S. Agnita sínt antrenate zilnic, 
la semănatul griului, 7 semănă
tori. Aproape 20 de tractorişti e- 
xecută arături şi lucrări de pregă
tire a patului germinativ. Au fost 
însăminţate şi aici 300 hectare cu 
orz şi 60 hectare cu grîu.

La o singură fr.rmă — zece 
vagoane lapte peste plan
Fermele zootehnice din Nocrich 

şi Motiş ale întreprinderii agricole 
de stat din Agnita se situează pe 
primul loc în întrecerea socialistă. 
Conştiinciozitatea cu care medicul 
veterinar Horst Schmidt, şeful fer
mei nr. 6 Nocrich, se preocupă de 
organizarea întregii activităţi, s-a 
concretizat pînă în prezent într-o 
producţie medie de 2 400 litri lap
te de la fiecare din cele 543 vaci 
furajate. Producţja realizată peste 
prevederile planului depăşeşte 10 
vagoane lapte-marfă.

Ferma zootehnică din Motiş este 
condusă de inginerul loan Ţucu- 
deanu. îngrijitorii-mulgători de a- 
ici au realizat de la fiecare din ce
le 120 vaci furajate — 2 700 litri 
lapte, iar depăşirea de plan se ri
dică la 3 vagoane lapte-marfă.

La uzina „Âutomecanica" Mediaş

PREMIERE TEHNICE
Marca Âutomecanica Mediaş, pe 

cit de nouă, ne este pe zi ce 
trece tot mai familiară. O întîlnim 
azi tot mai des pe frontispiciul 
autospecialelor care salubrizează 
oraşele ţării ^au transportă pro
duse alimentare: lapte, carne sau 
mobilă, combustibil etc. Marca uzi

nei medieşene nu este altceva de
cit un examen de capacitate, de in
teligenţă a unui colectiv a cărei 
virtute s-a înscris pe scara valori
lor contemporane. Tabloul ce i se 
înfăţişează reporterului în 1969 
este cel al unui organism special 
în continuă expansiune, ale cărui
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INFORMAŢII
Marţi, 30 septembrie a.c., în sala de şedinţe a Comitetului 

municipal Sibiu al P.C.R., începînd cu ora 16, au loc lucrările 
celei de-a IlI-a sesiuni ordinare a Consiliului popular municipal 
Sibiu. La ordinea de zi, ca problemă principală, se dezbate apro
vizionarea populaţiei municipiului cu produse alimentare şi in
dustriale.

Un punct turistic 
redat în tolosinfă

P rin tre  puncte le  tu ris tice  de m are 
a trac ţie  de pe  a ria  ju d e ţu lu i S ib iu  se 
n u m ără  şi cabana Valea O ltului. H ecent 
m odern izată  şi dată în  folosinţă, cabana 
Valea O ltu lu i este un m in u n a t loc de 
ag rem en t p e n tru  num eroşii săi v izitatori.

în cep în d  de azi, la  cabana V alea Ol
tu lu i va funcţiona  un  b a r  care, a lte rn în - 
du-şi p ro g ram u l cu cel al re s tau ran tu 
lu i, va  face posibil ca oaspeţii să se r
vească p rodusele  cu lin are  ale casei la 
orice o ră  d in zi sau noapte.

M o n ta j
a u d io -v isu a l

M îine, 1st o ra  18. în sala „Ilie Plntilie* 
a Casei de cu ltu ră  a m unicip iu lu i Sibiu, 
i.Tofesorul H arald  M üller, va prezenta 
un m onta j audio-vizu&l in titu la t „Omul 
şi un iv ersu l“ . M ontajul va cuprinde 
pro iecţii de  diapozitive cu im agini ale 
cuceririi cosm osului şi u n  com entariu  
pe bandă de m agnetofon.

Prototip pentru 
funicular de colectat 
lemn mărunt

La Staţiunea experimentală Ar
geş, din cadrul Institutului de cer
cetări forestiere, a fost creat pro
totipul unui funicular uşor pentru 
colectat lemn mărunt. Noua insta
laţie are o capacitate de circa 30 
rac în 8 ore şi este servită de trei 
muncitori. Ea va ' înlocui treptat 
mijloacele clasice de transport prin 
jgheaburi al lemnului, realizîndu- 
se astfel importante economii. Pro
ducţia in serie a noului utilaj va 
începe în cursul anului viitor.

(Agerpres)

articulaţii se supun unei dinamici 
a autodepăşirii. Uzina medieşană 
este străbătută chiar ' de la în
fiinţare de un suflu prosper al 
înnoirii, al extinderii, al moderni
zării. Fondurile de investiţii alo
cate de stat, în cei 8 ani de exis
tenţă, au proiectat uzina pe treapta 
împlinirilor.

începutul a fost modest. Pe par
curs însă marea sinteză a forţelor 
de creaţie ne-a oferit o suită de 
premiere. Aproape în fiecare an 
pe poarta uzinei ieşeau noi mărci 
de autospeciale. Competenţa teh
nică a colectivului este un fapt de 
mult afirmat. Statisticile ne dez
văluie o cifră semnificativă. In nu
mai opt ani uzina a asimilat în fa
bricaţia de serie 46 de produse ca
re încorporează în ele un înalt grad 
de inteligenţă şi iscusinţă tehnică. 
Semnificativ este faptul că produ
sele uzinei medieşene sínt tot mai 
des cerute la export. Astăzi o parte 
din produsele de bază sínt expor
tate în 3 continente: Asia, America 
şi Europa. ®

Nu de mult am asistat la o nouă 
premieră tehnică. Un nou furgon 
izotermic cu cabina în avans s-a 
intercalat în şuvoaiele circulaţiei 
rutiere. Pentru a putea fi produs 
la un nivel superior au fost ter
minate sau sínt pe cale de con
strucţie hale noi pentru carosărl, 
o vopsitorie modernă, de mare ca
pacitate, cuptoare de ars vopseaua, 
platforme de încercare, staţie de 
spálare-gresare, ştanduri de probe

(Continuare în pag, a II—a) 
IOAN NISTOR

De la trimişii Agerpres, Ştefan 
Brata şi Petru LTilăcan: Preşedin
tele Republicii Finlanda, Urho 
Kekkonen, care se află în vizită 
oficială în România, îşi continuă 
călătoria prin ţară. Miercuri, cea 
de-a treia zi a vizitei, a fost re
zervată uneia din cele mai pito
reşti zone ale ţării, deopotrivă de 
interesantă din punct de vedere 
economic şi turistic — Delta Du
nării. Împreună cu oficialităţile 
finlandeze şi române care îl înso
ţesc, înaltul oaspete a plecat di
mineaţa din gara fluvială Tulcea, 
la bordul navei „Rapid“. Drumul 
parcurs de-a lungul canalului Su- 
lina pînă la aşezarea pescărească 
Crişan descoperă privirilor, o dată 
cu peisajul de o inedită frumuse
ţe, transformările pe care le-a 
trăit Delta în anii construcţiei so
cialiste. Această zonă, totalizînd pe 
teritoriul ţării noastre 434 000 ha, 
furnizează materia primă pentru 
Combinatul de celuloză şi hîrtie 
şi cel de industrializare a lemnului 
de la Brăila şi contribuie cu a- 
proximativ jumătate la producţia 
de peşte a ţării. Fabrica de con
serve de peşte de la Tulcea, Staţi
unea experimentală stuficolă de 
la Maliuc, tinerele plantaţii de 
plopi de-a lungul braţului Sulina,

prin faţa cărora trece nava, oferă 
oaspeţilor o imagine a preocupări
lor statului nostru pentru valori
ficarea imensei bogăţii cu care na
tura a dăruit această fecundă şi 
întinsă grădină.

Pe parcurs, preşedintele Urho 
Kekkonen, remareînd frumuseţea 
deosebită a acestor locuri, s-a in
teresat îndeaproape de modalităţi
le de valorificare a marilor resur
se economice şi turistice pe care 
le oferă Delta, oprindu-se îndeo
sebi asupra economiei piscicole şi 
stuficole.

De la Crişan, şeful statului fin
landez şi celelalte persoane ofici
ale au pornit la bordul unor am
barcaţiuni uşoare de-a lungul bra
ţului Dunărea Veche, apoi pe u- 
nul din numeroasele canale ce îm- 
pînzesc Delta, unde au fost invi
taţi la o partidă de pescuit: prilej 
de a cunoaşte farmecul satelor ti
pice pescăreşti, ospitalitatea renu
mită a locuitorilor acestor aşezări. ’ 
Se zăresc numeroase exemplare a- 
le bogatei faune a Deltei. Din cele 
300 de specii de păsări care po
posesc aici, un sfert vin de pe alte 
continente transformînd întinderile 
de ape şi de pămînt ale Deltei în
tr-o imensă rezervaţie naturală.

Dejunul oferit oaspeţilor a pri

lejuit cunoştinţa cu un alt element 
specific Deltei: masa pescărească.

După-amiază, oficialităţile fin
landeze şi române au vizitat Mu
zeul Deltei din Tulcea, după care 
au părăsit această localitate, în- 
dreptîndu-se spre litoralul Mării 
Negre.

Ca şi la sosire, când au fost in
tim pinaţi cu urarea: „Bine aţi ve
nit pe meleagurile noastre dobro
gene“, solii poporului finlandez 
s-au bucurat de o călduroasă ma
nifestare de simpatie din partea 
miilor de localnici veniţi să le mi
reze drum bun.

La hotarul dintre judeţele Tul
cea şi Constanţa, în apropierea 
unei arcade construite ad-hoc, pe 
care era înscrisă în limbile română 
şi finlandeză urarea: „Bine aţi ve
nit domnule preşedinte!“, nume
roşi cetăţeni din localităţile apro
piate, îmbrăcaţi în straie de săr
bătoare, l-au întîmpinat pe preşe
dintele Urho Kekkonen, după tra
diţionala ospitalitate românească. 
Preşedintele Consiliului popular 
judeţean Constanţa, Petre Ionescu, 
a salutat călduros pe distinsul 
oaspete, la intrarea pe teritoriul 
judeţului.

Seara, coloana de maşini a sosii 
în staţiunea Mangalia Nord.

Certitudinile realizărilor
Comuna Şura Mare este o loca

litate frumoasă, bogată, cu oameni 
deosebit de harnici. Am poposit în 
ea duminică şi, ceea ce m-a frapat 
şi mi-a plăcut de la bun început 
a fost faptul că, deşi sínt doar la o 
distanţă de 5 kilometri de Sibiu, 
oamenii din acest loc şi-au păstrat 
frumosul port popular al strămoşi
lor, Nu toţi, desigur, dar am văzut 
femei îmbrăcate cu fuste albe şi 
cătrinţe negre cu cipcă pe mar
gine, iar frumoasele cămăşi ale 
bărbaţilor sínt cusute cu arnici ne
gru. Incintă de asemenea şi portul 
săsesc. Tradiţionalii pantaloni a- 
justaţi pe picior, cişmele, cămăşile 
cu dantelă la guler şi pălăriile 
tari sínt deosebit de frumoase.

*
Istoria acestor meleaguri a în

ceput de mult. Bătrînii spun că, de 
fapt, satul a fost aşezat la început 
pe şesul Sibiului. Apoi, de frica 
turcilor oamenii s-ar fi refugiat „în
tre dealuri“. Raţionamentul? înăl
ţimile acestea ofereau o posibilitate 
mai bună de apărare. O fi fost. Cert 
este că pămîntul pe care este aşe
zată comuna astăzi e deosebit de 
darnic, iar românii şi saşii şi-au 
dat mina, s-au unit şi împrietenit 
în continua strădanie de a-i smulge 
cit mai multe roade. Au reuşit 
oare? Orice sociolog ar spune că 
da. Şi n-ar greşi. O localitate care 
are la această oră 3 şcoli cu 473 
elevi, două cămine culturale, o fa
brică de cărămizi, o cooperativă 
agricolă cu rezultate destul de bu
ne, un cinematograf, două biblio
teci, dispensar uman, casă de naş
teri, nu se poate să nu aibă un 
aspect atrăgător. Dar nu nu
mai atît. La Şura Mare este 
o efervescentă activitate cul
turală. întotdeauna au existat aici 
formaţii de teatru în limbile ro
mână şi germană, un cor şi o fan
fară, care au obţinut deosebite suc
cese. In acest an, de exemplu, co
rul cooperatorilor din Şura Mare 
a participat la festivalul „Cibi- 
nium ’69“, iar fanfara s-a clasat 
pe locul III pe ţară la faza finală 
a concursului al IX-lea al amatori
lor.

De condiţii excelente de învăţă
tură se bucură şi copiii. Ei au la 
dispoziţie 25 cadre didactice califi
cate, care le împărtăşesc zilnic din 
tainele ştiinţelor. Le împărtăşesc e 
puţin zis, căci iniţierea a mers e- 
volutiv pînă la preocuparea numită 
pasiune. Aşa se explică faptul că 
mai mulţi şcolari frecventează cer

cul de literatură şi creaţie, cel - al 
micilor matematicieni, al tinerilor 

"naturalişti sau al fotoamatorilor. 
Ultimii au obţinut în acest an pre
miul II la concursul de fotografii 
pe judeţ. La şcoală a fost amena
jată o frumoasă bază sportivă că
reia,. pe bună dreptate, i-a fost 
acordat premiul I la concursul 
„Cele mai frumoase baze sportive 
din judeţ“.

Virtuţile edilitar-gospodăreşti ale 
locuitorilor comunei Şura Mare 
sínt demne de admirat. Ei au fă
cut din localitatea lor una din cele 
mai frumoase aşezări ale judeţului. 
Pentru acest an şi-au propus şă 
realizeze 1 500 metri pătraţi tro
tuare în valoare de 190 000 lei, să 
întreţină şi să repare străzi pp 
o suprafaţă de 1 200 metri pătraţi. 
La acestea se adaugă construcţiile 
de şanţuri şi rigolele noi fabricate 
pentru împrejmuirea zonelor verzi, 
plantări de pomi şi puieţi de car
pen. Valoarea totală a lucrărilor 
propuse a se executa în acest an 
se ridică la 305 060 lei. Comisia 
judeţeană pentru urmărirea şi în
drumarea întrecerii patriotice a e-

fectuat un control la Şura Mare. 
Verificînd aspectul estetic şi gospo
dăresc al comunei, a acordat pentru 
salubrizarea străzilor şi a trotua
relor 200 puncte, pentru întreţine
rea faţadelor caselor 100 puncte, 
înfrumuseţarea căilor de penetra
ţie 200 puncte, întreţinerea monu
mentelor istorice 90 puncte, între
ţinerea parcurilor şi zonelor verzi 
150, a bazelor sportive 140, iar 
pentru aspectul estetic şi igienic al 
unităţilor de deservire a populaţiei 
140 puncte. întreţinerea raliatelor 
de flori 100 puncte. în total 1 120 
puncte. Aceasta înseamnă că la 
Şura Mare există în permanenţă 
preocupare pentru înfrumuseţare, 

-b-
Gospodarii din Şura Mare nu 

s-au oprit însă aici. Ei sint hotă- 
rîţi să înceapă desfundarea văii 
satului, să lărgească spaţiul şcolii* 
să procure alte instrumente pentru 
fanfara comunei. Au şi o dorinţă: 
să se prelungească traseul maşini
lor I.T.S.-ului pînă în sat. Aceasta, 
deoarece mulţi locuitori ai comu
nei lucrează la Sibiu şi fac naveta 
zilnic.

ALEXANDRU GRAD

De la Ministerul Invăfămînfului
Ministerul Învăţămîntului face 

cunoscut că pentru facultăţile şi 
secţiile din instituţiile de învăţâ- 
mînt superior, la care au mai ră
mas locuri neocupate pentru anul 
I, se organizează un nou concurs 
de, admitere între 28 septembrie— 
4 octombrie a.c.

Concursul de admitere se va or
ganiza la următoarele institute, fa
cultăţi şi secţii:

INSTITUTUL POLIT. BUCU
REŞTI: a) Învaţămînt de ingi
neri — cursuri de zi: Facultatea 
energetică (secţia hidroenergetică); 
Facultatea de mecanică (secţiile: 
utilaj chimic, maşini hidraulice şi 
pneumatice); Facultatea de tehno
logia construcţiilor de maşini (sec
ţiile: tehnologia construcţiilor de 
maşini şi maşini unelte; mecanică 
fină); Facultatea de metalurgie 
(secţiile: turnătorie, metalurgie ne
feroasă); Facultatea de transporturi 
(secţiile: material rulant, autovehi
cule rutiere, tehnica transporturi
lor feroviare).

b) învăţămînt de ingineri — 
cursuri serale: Facultatea de elec
tronică şi telecomunicaţii (secţiile: 
telefonie şi telegrafie, telecomenzi

feroviare); Facultatea de mecanică 
(secţia maşini termice); Facultatea 
de transporturi, (secţia: material 
rulant).
ACADEMIA DE STUDII ECONO
MICE BUCUREŞTI: Invăţămîntul 
superior economic — cursuri se
rale:

Facultatea de economia produc
ţiei (secţia: economia industriei, 
construcţiilor şi transporturilor); 
Facultatea de calcul economic şi 
cibernetică economică (secţia sta
tistică); Facultatea de comerţ (sec
ţia: economia comerţului interior); 
Facultatea de finanţe (secţia: ‘fi
nanţe); Facultatea de contabilitate 
(secţia: contabilitate). 
UNIVERSITATEA DIN BUCU
REŞTI: Institutul pedagogic, facul
tatea de fizică-chimie. 
CONSERVATORUL „GEORGE 
ENESCU“ IAŞI: Facultatea de in
strumente şi canto.

înscrierea candidaţilor se face 
la secretariatele facultăţilor pînă 
în ziua de 27 septembrie ora 20,00.

Disciplinele de concurs şi pro
gramele acestora sint cele prevăzu
te în broşura „Admiterea în învă- 
ţămintul superior — 1969“.

Aspect Interior al magazinului alimentar „Autoservire" Copşa Mică
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Omul cu 
„saneliftul“
Gheorghe Munteanu era 

şef de depozit la Uzina de 
piese auto din Sibiu. Şi mai 
era mare mucalit şi motoci- 
clist. îi plăcea să treacă în 
goană cu autovehiculul său 
pe 3 roţi (căci motocicleta 
are ataş). îşi poreclise moto
cicleta „sanelift“, adică un 
fel de satelit şi trecea cu ea 
în goana mare, făcînd totul 
praf pe uliţi. în 21 septem
brie, pe la ora 19,30, circula 
pe Calea Nocrichului. La in
trarea în Sibiu i-a fracturat 
piciorul sting unui pieton 
care trecea regulamentar. Fă
ră remuşcări şi pic de ome
nie, Munteanu a dispâfut. 
După cercetări minuţioase, a 
doua zi, a fost însă identifi
cat ca autor al accidentului 
de către plutonierul de mi
liţie Nicolae Bardaş. Aşa că, 
prin fuga de la faţa locului, 
Gheorghe Munteanu s-a mai 
încărcat cu încă o învinuire. 
Vorba ceea: Să nu-i dai, 
Doamne, motociclistului cît 
poate să-i ducă... saneliftul.

Norocul lui 
Burneie

Pavel Burnete din Medi
aş lucra la o firmă foarte 
norocoasă: „Loto-pronos-
port“. Şi am fi nedrepţi dacă 
n-am recunoaşte că omul a- 
vea destul noroc. El se fălea 
că s-a născut riu ştiu în ce 
minune de zodie. Şi uite aşa, 
cu zodia, cu firma, avea no
roc. Nu-1 găseai niciodată fă
ră bani. A avut norocul să 
pape nişte miişoare din ba
nii statului. Apoi, la un con
trol, a avut norocul să „îm
prumute“ de la un coleg cî- 
teva pungi de lozuri. Ghinio
nul a constat numai în fap
tul că s-a descoperit maşi
naţia. „Lozul“ însă, fiind ul
timul, a fost şi cel mai gras 
din cariera lui de prono- 
sportiv în delapidare. I-a a- 
dus o „excursie“, care du
rează un an de zile. Norocul 
lui. Că putea să fie mai 
m ult...

Slăbiciune... I
Nicolae Benghea din Şei- 

ca Mare a avut un mare ne- I 
caz. Ii plăcea să stea de vor
bă cu glaja de rachie, pînă 
începeau să-i sfîrîie călcîiele 
cînd vedea o fată drăguţă. I 
Aşa i s-a întîmplat şi de cu- I 
rînd în timp ce călătorea cu I 
trenul. El se jură însă că ha- I 
bar n-are. Băuse cam multi
şor şi a vrut să intre într-un 
compartiment unde erau I 
nişte fete drăguţe. Fiindcă I 
era beat şi înjura, ele nu 
l-au lăsat, iar ca răspuns la I 
afrontul adus orgoliului său 
d« bărbat, a tăbărît pe uşă 
şi şi-a înteţit ploaia de înju
rături. Eh! Aşa e la 24 de 
an i... Cunoscuţii sínt curioşi 
cum va fi la 25 de ani şi 
două luni, cît va avea după \ 
ce se va întoarce... \

Scrisori de 
mulţumire
La Biroul de circulaţie al I 

Miliţiei municipiului Sibiu au I 
sosit, în ultimul timp, nu- I 
meroase scrisori de mulţumi
re. De la cine şi pentru ce? I 
în ziua de 12 septembrie, lu
crătorii biroului respectiv au I 
întreprins o acţiune. Vreme I 
de cîteva ore au verificat I 
conducătorii auto. 45 dintre 
ei îşi făcuseră „plihul". Au I 
fost date amenzi între 300 şi |  
500 de lei. Alţii au plătit pe 
loc, cîte 150 léi. Şi unii şi al- s 
ţii, însă, au trimis ulterior I 
scrisori de mulţumiri. „Spi
cuim": „Noroc cu dumnea- I 
Voastră! Că mi-am mai Văr
sat din focul pe care îl a- ş 
prinsese turţul în mine. L-am j 
lăsat în balonul ăla verde. Ş 
Arde-l-ar amenda de tUrţ, I 
să-l ardă!“. Pînă una alta, 
conducători auto, nu uitaţi! I 
Turţul costă uneori mult măi 
scump sănătatea, sau chiar 
viaţa voastră şi a altora.
' ferită?

Rubrică redactată de 
MARIN N1ŢA
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sport... sport... sport.. .

In cam p ionatele  republicane de în o t

Tineri sibieni pe 
podiumul seniorilor !

Săptămîna trecută, la Bucureşti, 
au luat sfîrşit campionatele repu
blicane de seniori. Pe podiumul de 
premiere au urcat în trei rînduri 
şi doi tineri înotători din judeţul 
nostru.

Juniorul Ion Miclăuş (17 ani) 
vine din cea mai înaltă competiţie 
naţională cu două medalii de ar
gint, cîştigate în probele de 100 m 
liber (58,2) şi 100 m delfin (63,6), 
iar Liadore Covaci (14 ani) din 
Mediaş, o aduce pe cea de bronz 
a probei de 200 m bras (3,12).

Desfăşurarea tîrzie şi în condiţii 
nefavorabile a campionatelor nu a 
împiedicat pe cei doi sportivi să 
surclaseze cu mult curaj şi dezin
voltură, seniori cu performanţe 
bune,

Rezultatele încununează munca 
serioasă şi perseverentă din cadrul 
secţiilor de înot de la Şcoala spor
tivă Sibiu şi Gaz metan Mediaş şi 
confirmă posibilităţile reale de a- 
firmare ale nataţiei sibiene.

Trebuie spus că sezonul cömpe- 
tiţional din acest an a prilejuit 
cea mai valoroasă participare a 
înotătorilor judeţului care atacă 
acum poziţiile fruntaşe în campio
natele de copii, juniori şi seniori, 
în campionatele de copii din vara 
aceasta tinerele speranţe din Sibiu 
şi Mediaş s-au clasat de 26 de ori 
în primele opt locuri. Aceste pri
me poziţii cuprind de obicei vii
torii performeri de elită ai ţării, 
între cele mai bune performanţe 
se înscriu: obţinerea medaliei de 
argint la 50 m delfin de către A- 
drian Gînju şi locurile fruntaşe sau 
promiţătoare obţinute de Mihai 
Moldovan, Dieter Roth, Horiä Lü- 
caciu, Ionuţ Moldovan, Carmén Fa
lóba, Ursula Dengél, Adela Iliaşi, 
Anca Bobohalma, Brigitte Bren
ner din Sibiu şi Walther Müller, 
Etta Szabó din Mediaş.

La întrecerile juniorilor Ion Kîi- 
clăuş a cucerit trei titluri de cam
pion (100 m liber, 100 m delfin şi 
200 m delfin), iar Renate Kart
mann, Monika Müller şi Liliana 
Roman s-au clasat pe locuri frun
taşe.

Tot Ion Miclăuş este primul si- 
bian medaliat cu aur la recenta 
balcaniadă de înot, polo şi săritori, 
desfăşurată în Turcia. Elevul an
trenorului Felix Heitz, a contribuit 
din plin la succesul ştafetei de 
4X100 m liber. Miclăuş a fost pri
mul medaliat, dar nu ultimul, 
fiindcă, la scurt interval, un alt 
sibian, săritorul Ion Ganea, a cu
cerit primul loc în cadrul aceleiaşi 
competiţii atît la trambulină cît şi 
la platformă.

Amintind şi performanţa Valo-

Premiere
tehnice
(Urmare din pag. I)

etc. Investiţiile anului curent, 
însumînd zeci de milioane ca şi 
cele din 1970, vor întregi zestrea 
tehnică a uzinei, vor spori ener
giile creatoare.

Dar imaginea actuală a unităţii 
medieşene va primi „botezul“ al
tor sume la capitolul investiţii în 
următorul cincinal. Sínt prevăzute 
construcţia unor noi capacităţi de 
producţie după concepţii noi, ela
borate de specialiştii uzinei. Pro
ducţia de serie va cunoaşte fluxuri 
tehnologice continue.

Mergînd pe linia diversificării 
producţiei, colectivul de creatori, 
în frunte cu inginerul Vasile Bufu, 
a pus la punct documentaţia unor 
noi sortimente de autospeciale, 
care vor intra în producţia de se
rie în trimestrul IV al anului cu
rent sau în 1970. Aşadar, în tri
mestrul IV vor intra în fabricaţie 
semiremorca de mobilă şi semi
remorca de confecţii. Îficepînd cu 
trimestrul II 1970, uzină va pro
duce o gamă mai largă de semi
remorci de 5—1Ó tone, dintre Care 
amintim: semiremorcă izotermă şi 
frigorifică, semiremorca de 10 tone 
pentru carburanţi şi semiremorca 
de aceeaşi capacitate pentru bău
turi.

Odată cu dezvoltarea rapidă a 
uzinei si diversificarea producţiei,se 
vor crea condiţii pentru trecerea 
de la autoşasiurile actuale CU mo
toare pe benzină, la autoşasiurile 
cu motoare Diesel, care Vor cóh- 
tribui la sporirea capacităţilor de 
încărcare a furgoanelor. Se va tfecé 
la asimilarea unéi familii de semi
remorci construite din elemente ti
pizate pentru autotractorul cu şa
S.R. 115.

Tabloul noutăţilor nu se va în
cheia aici. Üzina „Automecanica“ 
Mediaş va continuă să păşească pe 
drumul ascendent al industriali
zării socialiste, fenomen perpetuu, 
caracteristic întregii noastre in
dustrii.

roasă a tinărului Gerhard Fabich 
(14 ani), clasat al 5-lea la Crite
riul European al juniorilor, desfă
şurat la Viena tot în august, pu
tem concluziona a comportare bu
nă a reprezentanţilor judeţului în 
sezonul competiţional 1969.

Prof. N. DEMBIŢCHI

AZI

0 nouă etapă
în divizia 
de handbal

Partidele din etapa a IV-a â 
campionatului divizionar de hand
bal sínt programate astăzi. La Si
biu, pe terenul „Luceafărul“, ora 
15,45, Textila Cisnădie — Timişul 
Lugoş (divizia B masculin) şi oră 
17, C.S.M. Sibiu — Confecţia 
Bucureşti (divizia A feminin); la 
Copşa Mică, ora 17, Metalul întîl- 
neşte pe Universitatea Craiova 
(divizia B masculin), independenţa 
Sibiu se deplasează îa Reşiţa, a- 
vînd o sarcină dificilă în faţa 
C.S.M.-ului, ca şi echipa feminină 
Sparta Mediaş care întîlneşte in 
deplasare pe Voinţa Sighişoara.

FOTBAL

Etapa a il-a 
a campionatului 
municipal

Partidele programate în étapa â 
Il-a a campionatului municipal au 
angajat 12 formaţii, cîte 6 din fie
care serie. Iată rezultatele înregis
trate: Unirea Ocna Sibiului — Poe- 
niţa Orlat 3—0; CibinUl Cristian 
— Construcţii Sibiu 0—3; Unirea 
Apoldu de Jos —■ Cibinul Sibiu 
0—5; Flamura roşie Sibiu — 
I.R.U.M. Sibiu 0—2; Avîntul Mohu 
■— Unirea Ruşi 4—2; Flamura ro
şie Cîrţa — Stăruinţa Sibiu 7—2.

Partida dintre Balanţa Sibiu şi 
Electrica Sibiu, încheiată eu scorul 
de 3—3 a contat în Cadrul „Cupei 
speranţelor“.

IOSIF ŞIMON 
VASILE CIOLACU córesp.

Gală
pugilistică...

fantomă
E foarte important să informezi 

la timp publicul, să împînzeşti o- 
raşul cu afişe mari şi late încă de 
miercurea, spre a nu lăsa să treacă 
neobservată gala de box de sîm- 
bătă. Se vede treaba că articolul 
intitulat „Afişul — telegrama o- 
mului grăbit“ apărut într-unul din 
numerele ziarului nostru şi-a atins 
întrucîtva scopul.

Aşadar în sîmbăta galei de box 
(20 septembrie) renunţi la defini
tivarea programului administrativ 
de acasă, „driblezi“ scurt nevasta, 
te echipezi în grabă ceva mai gros 
pentru a nu răci pe „Luceafărul“ 
şi te îndrepţi către locul de desfă
şurare a întrecerii. La intrare, lu
me multă, bilete... puţine. Plăteşti 
şi intri, nu înainte însă de a fi aş
teptat civilizat la rînd. Urmăreşti 
cu mult interes partidele de box, 
programate între echipele C.S.M. 
Sibiu şi Voinţa Reghin şi pleci 
mulţumit spre casă... Altă alterna
tivă: odată ajuns la „Luceafărul“, 
prin grija organizatorilor, un anunţ 
te informează că, din cauza timpu
lui capricios din ultima vreme 
proiectata gală de box se desfăşoa
ră în sala Şcolii sportive.

Dar, din nefericire, nici una din 
alternative nu e... adevărată pentru 
simplul motiv, suficient de altfel 
că, fără nici o explicaţie, gala n-a 
avut loc. Din această cauză, iubi
torii acestui sport au fost nevoiţi 
să facă ei înşişi sport (maraton), 
alergînd pe trasee „neoficiale“ de 
la „Luceafăt-ul“ la „Metalul“, de 
la „Metalul“ la „Voinţa“ şi de la 
„Voinţa“ la sala Şcolii sportive.

Aşadar afişele despre gala de box 
n-au fost decit un... zvon, o ştire 
falsă, o... „telegramă“ bună pentru 
1 aprilie...

Ne punem fireasca întrebare: 
n-ar fi fost mai bine oare să nu 
sugerăm afişajului sportiv sibian 
atîta promptitudine? Se întîmplă 
uneori ca un medicament bun pen
tru durerile de cap să dăuneze la 
inimă sau (mai ştii ?) la... picioare. 
Adică să dea dureri de picioare — 
să zicem — amatorilor de box. Cu 
alte cuvinte s-a „însănătoşit“ afi- 
şajul şi s-a „îmbolnăvit“ organiza
rea. Noi credem că „polivitamina“ 
din articolul de faţă ar putea să 
dea rezultate în ambele direcţii: să 
găsim deci soluţia pentru ca ase
menea gale pugilistice... fantomă 
— sau alte întreceri sportive anun
ţate cu care s-ar putea repeta a- 
ceeaşi păcăleală —■ Să nu mal 
albă... loc !

GH. V. SALCU

Succese ale 
sportivilor romani

Roma — Pe stadionul din ora
şul Siracuza (Sicilia) a început un 
mare concurs atletic, la care par
ticipă 92 de atleţi din 12 ţări. In 
prima zi de întreceri, concurentul 
român Nicolae Perţea a cîştigat 
proba de 110 m garduri în 14” 8/10, 
urmat de italianul Acerbi 14"9/10 
şi suedezul Kent 15”1/10.

A doua victorie a culorilor ro
mâneşti a fost obţinută de Ileana 
Silay, clasată pe primul loc la 
800 m plat cu 2'05"1/10. Locul doi 
a fost ocupat de englezoaica Perry 
2'08''5/10, în timp ce pe locul trei 
a sosit poloneza Skowronska 
2'10"8/10. Viorica Viscopoleanu s-a 
situat pe locul 2 la săritura în 
lungime cu 6,40 m, fiind precedată 
de poloneza Sarna 6,49 m. Tot pe 
locul secund s-a clasat şi Ion Şer- 
ban cu 2,05 m, rezultat obţinut şi 
de cîştigător, spaniolul Gariga. La 
lungime bărbaţi, Carol Corbu cu 
7,32 m a ocupat doar locul 5. Pro
ba a revenit polonezului Stepien 
7,80 m.

Alte rezultate: disc bărbaţi: Da-
nek (Cehoslovacia) —• 59,68 m; 
400 m garduri: Bollati (Italia) — 
51”7/10; suliţă bărbaţi: Kinnunen 
(Finlanda) — 78,30 m; 800 m băr
baţi: Ouko (Kenya) — 1’50"4/10; 
400 m bărbaţi: Asari (Kenya) — 
46”2/10; 100 m garduri femei: Vet- 
torazza (Italia) — 15"5/10.

Colecţia 
„Manifestări 
ştiinţifice

Sub auspiciile Centrului de 
cercetări pentru problemele ti
neretului a văzut lumina tipa
rului prima lucrare din colecţia 
,.Manifestări ştiinţifice“, intitu
lată „Tineretul, obiect de cer
cetare ştiinţifică“.

Prefaţat de Ion Iliescu, prim- 
secretar al C.C. al U.T.C., mi
nistru pentru problemele tine
retului, volumul înserează, în 
aproape 5Ó0 de pagini, comuni
cări ştiinţifice rezultate din in
vestigaţiile şi studiile între
prinse de specialişti în sociolo
gie, etică, psihologie, pedagogie, 
filozofie, cu privire la proble
mele de ansamblu ale tineretu
lui, precum şi la cele specifice 
diferitelor categorii de tineret: 
muncitoresc, sătesc, urban, ru
ral, şcolar, universitar.

în vederea sintetizării expe
rienţei de cercetare şi difuzării 
concluziilor studiilor în curs de 
cercetare şi difuzării concluzii
lor studiilor în curs de efec
tuare, Centrul de cercetări pen
tru problemele tineretului va 
mai edita anul acesta — sub 
coordonarea ştiinţifică a conf. 
dr. Ovidiu Bădina, directorul 
Centrului — buletine informa
tive, monografii şi alte lucrări 
de specialitate. !

(Agerpres)

C U R I E R  J U R I D I C
IOSIF STUPINEANU — Uzina 

mecanică Mîrşa. Pentrii cursul de 
calificare la locül de muncă de 8 
luni de zile, terminat lä 1 decem
brie 1967, uzina ar fi trebuit să vă 
elibereze de mult timp adeverinţa 
tip (sau carnet) de calificare cu 
specificarea specialităţii şi cu indi
carea H.C.M. in baza căreia a fost 
organizat cursul. Dreptul la acest 
document nu vă poate fi refuzat 
pentru nici un motiv lâ încetarea 
raporturilor de muncă.

ION MOŢI — Spitalul unificat 
Agnita. Tariful de bază ăl chiriei 
se majorează automat cu schimba
rea sau creşterea salariului (fie 
prin promovare în funcţie, fie ca 
urmare a majorării intervenite pe 
baza H.C.M. 914/1968), potrivit art. 
25 din Legea nr. 10/1968. La sala
riul între 801—1 100 lei lunar, ta
riful de bază va fi de 2,20 lei per 
m p suprafaţă locuibilă, 0,88 lei 
m p dependinţe şi 0,44 lei m p 
terase, boxe în subsol etc.

SANDU RANF — I.A.P.L. „Co
fetarul“ Sibiu. Dreptul la alocaţia 
de stat ce vi se cuvine este de 80 
lei lunar, după locul de domiciliu 
real, în comuna Şura Mare. Fap
tul că pe buletinul de identitate 
nu v-aţi făcut mutaţia nu este de
cit o stare contravenţională. Drep
turile 6e acordă după starea de 
fapt reală, nil după dovezi formale 
ce hü corespund cu realitatea. Cind 
veţi reveni cu domiciliul in Sibiu, 
alocaţia va fi de 13Ó lei lunar,

ACIIIM SAllAU — Valea Vii
lor. Cind pâZa corflühéi se prestea
ză efectiv de cetăţeni, la aceasta 
sínt Obligaţi numai cetăţenii între 
18—55 ani. conform prevederilor 
art. 2 din Decretul 36/1957. Cînd 
consiliul popular ai cofnunei *— la 
cererea majorităţii locuitorilor — 
stabileşte, in baza art. 5 din De
cretul 36/1057, că paZa Obştească 
să fie prestată de către paznici plă
tiţi prin contribuţia locuitorilor, nu 
se mai aplică dispoziţia numai Ce
lor între 18—55 ani, ei tuturor. 
Art. 5 din Decret exceptează de la 
plata contribuţiei numai pe elevi, 
pompieri şi persoanele care au su
ferinţe, infirmităţi sau boli min
tale. Textul art. 5 din Decretul 36/ 
1957 prevede că aceste categorii de 
locuitori ai comunei „pot fi scutiţi 
de contribuţie dacă nu au alte ve
nituri în afară dé pensie de inva
liditate“.

PARASCHIVA SUSAN — Să- 
lişte. Cei 3 ani vechime în muncă

reclamaţi de dv. ca „pierduţi pe 
drum“ de la cooperativa „Textila“ 
la cooperativa „Arta Sibiului“ nu 
s-au pierdut nicăieri. Ei sínt înre
gistraţi legal în carnetul de muncă. 
A fost „o mică greşală“ la calcu
lul drepturilor de concediu. Vi se 
vor mai acorda 2 zile la vechimea 
„regăsită“.

TIBERIU BACIU — Agnita.
Dacă la nivelul conducerii coope
rativei de consum Agnita nu vi se 
rezolvă problema continuităţii în 
muncă trebuie să vă adresaţi con
ducerii U.J.C.C. Sibiu care a pri
mit o circulară de la Centrocoop 
cu îndrumări cum se rezolvă situa
ţiile celor preluaţi de la o unitate 
de stat la una cooperatistă sau in
vers. în cazul dv. este asigurată 
continuitatea în muncă.

IOAN INEL — Mediaş. Ceea ce 
ne cereţi dv. — de a explica totul 
ce ţine de operaţia unui schimb

de locuinţe dintr-un judeţ în altul 
•— este o adevărată prelegere. în 
prindipiu, schimburile sínt admise, 
cînd doi locatari convin între ei, 
depunînd reciproc cererile pe for
mulare tip la serviciul gospodăriei 
locale din cadrul consiliului popu
lar municipal sau orăşenesc unde 
părţile locuiesc. Pentru situaţiile 
deosebite, lămuririle se primesc cu 
ocazia depunerii cererilor.

GRIGORE ŢIŢIRIGA — Secto
rul de industrializarea lemnului 
— Tălmaciu şi VASILE BlCHIŞ, 
str. Gladioleior, bloc 23 Sibiu. 
Stagiul militar nu întrerupe ve
chimea COntihUă în aceeaşi între
prindere dacă v-aţi încadrat în cele 
90 zile de la eliberare, dar această 
perioadă se exclude din calculul 
anilor ce se iau în considerare pen
tru acordarea sporului de vechime.

GEORGE DAN 
consilier juridic
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întreprinderea de reparaţii utilaje
şi mecanisme Sibiu

angajează:
— Ingineri şi tehnicieni tehnologi 

Informaţii suplimentare îa biroul personal, 
str. J. S. Bach nr. 4.

IMPORTANT!
Cum puteţi să vă procuraţi cu prioritate materiale 

de construcţii pentru locuinţe.
Destinat populaţiei de la sate şi din localităţile în 

care nu se construiesc locuinţe proprietate personală, 
libretul de economii cu cîştiguri în materiale de cons
trucţie (care se emite pentru o singură depunere, în 
sumă fixă de 1 000 lei) vă oferă posibilitatea procurării 
cu prioritate a principalelor materiale necesare cons
truirii de locuinţe: CHERESTEA, CIMENT, TABLĂ, 
CARTON ASFALTAT etc.

Aceste materiale le puteţi procura din cîştigurile în 
bani pe care Casa de Economii şi Consemnaţiuni le 
acordă trimestrial prin trageri la sorţi.

La tragerile la sorţi, participă libretele acelor titulari 
care au păstrat la C.E.C. în tot cursul trimestrului pen
tru care se efectuează tragerea respectivă, depunerile 
de 1 000 lei.

Este important de reţinut că libretele de economii 
cu cîştiguri în materiale de construcţie cu care depună
torii pot participa la tragerea la sorţi pentru trimestrul 
IV/1969, SE EMIT PÎNĂ LA DATA DE 30 SEPTEM
BRIE A. C. INCLUSIV.

Libretele care nu au ieşit cîştigătoare îa tragerea la 
sorţi, participă la tragerile următoare dacă se păstrează 
sumele depuse şi în trimestrele pentru care se efectu
ează aceste trageri.

Informaţii suplimentare puteţi lua de la orice unitate 
C.E.C.

Vînd ataş pentru motocicletă. Sibiu, str. C. Dumbrăvii, nr. 28.

TIMPUL
Soar&lé răsare la 6 h şi 06 m şi 

apune la 18 h şi 08 m. Vreme în 
general frumoasă şi răcoroasă. Vîh- 
tul va sufla potrivit din sectorul 
nord-vestic. Temperaturile minime 
vor fi cuprinse între 5 şi 7 grade, 
iar maximele vor oscila între 15 şi 
18 grade. Dimineaţa local ceaţă.

TELEVIZIUNE
10.00 Limba engleză (reluare)
10,25 Limba germană (reluare).
10,50 Ce-aţi dori să revedeţi ?

Filmul artistic „înnorare tre
cătoare“.

12.30 închiderea emisiunii de di
mineaţă.

17.30 Buletin de ştiri.
17,35 Lumea copiilor. „Marek pis

truiatul“ — film serial
18.00 Studioul pionierilor. Naviga

tori pe oceanul de nisip.
18.30 Consultaţie tehnică TV.
18,45 Noutăţi din viaţa muzicală:

L'Opera de Wallonie din 
LFge — Belgia, la Bucureşti.

19.00 Criterii. Arte frumoase.
19,15 O interpretă îndrăgită a cin-

teculul ardelenesc: Maria Bu- 
taciu.

19.30 Telejurnalul de seară 
Buletinul meteorologic

20.00 Transfocator. Ce-aţi făcut 
la... Paris ?

20.30 Avanpremieră.
20,45 Seară de teatru: „Cum vă 

place ?“ de W. Shakespeare
a).

22.00 Tangouri celebre. Emisiune 
muzical-coregrafică.

22,20 Telejurnalul de noapte 
şi buletinul meteorologic

22,35 Publicitate.
22,40 Varietăţi pe peliculă.
23.00 închiderea emisiunii.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Omul, orgoliul, 

vendetta (orele 8,30; 10,30; 12,30; 
14,30; 16,30; 18,45; 21,00); ARTA: 
Ziua în care vin peştii (orele 10,00; 
12,00; 14,30; .16,30; 18,30; 20,30); 
TINERETULUI: în umbra coltului 
(orele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30;
18,30} 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Soare
le vagabonzilor (orele 9,00; 11,15; 
14,00; 16,30; 19.00; 21,15); TINE
RETULUI: Omul momentului (o-
rele 10,00; 16,30; 18,30; 20,30);
UNIREA: Diplomatul gol (orele
10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

CISNĂDIE: POPULAR: Prinţul 
negru (orele 11,00; 14,00; 16,00;
18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Pe urmele şo 
mului (orele 10,00; 16,00; 18,00 :
20,00).

OCNA SIBIULUI: Rolls Royci 
ul galben (orele 17,00 şi 19,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRII 
Fete în uniformă (orele 18,00
20,00).

COPŞA MICĂ: POPULAR: C 
ne-i criminalul? (orele 17,00
19.00).

BAZNA-BAl: Bună ziua, contes
(orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUS5 
Judecata (orele 17.00 şi 19.00).

Cadru din filmul PE URMELE ŞOIMULUI
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Pe tema responsabilităţii perso
nale şi colective în menea politici

O convorbire cu loan 
Rău, secretarul comite
tului de partid de la 
„Flamura roşie" este 
tonică şi instructivă 
din Îndoite motive. In
timi dintre ele, argu
ment decisiv la urma 
urmei, se referă la o 
activitate a comunişti
lor de aici, a membri
lor comitetului şi bi
rourilor recunoscută ca 
fiind factor motrice al 
realizărilor frumoase 
ale unităţii (mai ales 
pe coordonata îmbrăţi
şării noului). Celălalt 
motiv ar viza persona
litatea omului şi comu
nistului bine oglindită 
de pasiunea ce-o pune 
temelie fiecărei acţi
uni, de priceperea şi 
experienţa dobîndită 
în atîţia ani de prezen
ţă activă (secretar, şef 
de secţie, inovator) în 
mijlocul celor ce au 
făurit şi amplifică un 
prestigiu tradus bisi- 
labic in Flaro.

— E greu să fii se
cretar?

— E greu şi nu e 
greu. Ar fi greu dacă 
ai simţi că zbaterea 
ta e singulară. Din a-
cest punct de vedere 
aş zice că mie îmi este 
uşor pentru că simt 
pulsul nou al conştiin
ţei mult ridicate a oa
menilor. Despre acest 
lucru, vorbesc foarte 
limpede şi optimist 
Documentele Congresu
lui al X-lea.

— N-a fost totdeau
na aşa la Flaro?

— Niciunde. Şi pen
tru că vorbeam de Do
cumentele Congresului 
al X-lea v-aş spune şi 
de ce mi-e mai uşor a- 
cum decit ieri. In Do
cumente se vorbeşte de

creşterea maturităţii
organizaţiilor de par
tid. Şi dumneavoastră 
şi eu şi mulţi alţii ştiu 
bine că aceasta nu-i o 
simplă lozincă, ci un 
fapt. Numai că oame
nii uită prea ades să-şi 
aducă aminte, să dez- 
ghioace fenomenul în 
laturile lui, să vadă nu 
ideea înfăţişată succint 
ci ceea ce conţine ea.

— Adică?
— Primul pas şi cel 

mai important este toc
mai conţinutul nou al 
muncii de partid. Mai 
precis ceea ce se abor
dează în adunările de 
partid. Nu o dată, în 
trecut, am fost martor 
al „rezolvării unor di- 
ferenduri“. Discutînd 
problemele esenţiale a- 
le activităţii economice 
nu mai este loc pentru 
„dezbateri“ de tip x 
Contra y. Planul de 
stat nu este al lui Rău 
ori al directorului ci al 
nostru al tuturor. în
ţelegerea — pe aceas
tă linie — a libertăţii 
ca necesitate este evi
dent un alt cîştig de 
Veritabilă marcă.

— Pentru că aţi a- 
bordat aceste detalii să 
ne oprim puţin la com
bativitate, la critică şi 
autocritică. O critică 
valoroasă — dacă ni 
se permite să-i zicem 
aşa — trebuie să în
deplinească nişte con
diţii. Care sínt?

— N-aş insista asu
pra condiţiilor. Perso
nal nu cred că o bună 
critică are nevoie de 
prea multe determi
nări.

■— Explicaţi-vă.
— însăşi îmbunătă

ţirea problematicii a- 
bordate în adunări,

creşterea „calibrului"
acestei problematici re
zolvă aspectul calita
tiv al criticii. Dacă V. 
Barac îl critică pe Tro
ian Coşara, maistru, 
pentru defecţiunile ca
re apar la maşinile de 
injecţie nu trebuie să-i 
cerem celui ce critică 
ceva special pentru că 
ridică o problemă de 
care se loveşte zi de 
zi. Aceasta deoarece 
problema nu e a sa sau 
a lui Coşara ci a între
prinderii. Atunci cînd 
şi cel criticat — şi aşa 
se întîmplă — recu
noaşte şi se angajează 
să se preocupe de cele 
criticate înseamnă că 
rostul e atins măcar 
iniţial.

— Trebuie Să-i ce
rem celui ce critică să 
indice Căile de reme
diere ?

—■ De ce ? Nu este 
obligatoriu. Cel criti
cat, cei care răspund 
sínt cadre tehnice care 
au obligaţia ide a găsi 
căile... Şi apoi nu toţi, 
întreaga masă de co
munişti nu realizăm a- 
colo vreo ciocnire de 
idei de dragul frumu
seţii dezbaterii, ci cău
tăm soluţii, stabilim 
cauze, indicăm măsuri 
rezultate ca o sinteză 
a ideilor care se Con
fruntă.

— Discutasem de 
responsabilitatea comu
nistului...

—- In acest domeniu 
noţiunile de responsa
bilitate personală şi 
colectivă se întrepă
trund. Fiecare membru 
de partid trebuie să se 
simtă responsabil nu 
doar pentru ceea ce 
face el personal ci 
pentru tot ceea ce se

întîmplă în Jurul lui.
Am militat şi vom mi
lita mereu pentru acest 
deziderat. Spun cu toa
tă siguranţa că am rea
lizat multe lucruri bu
ne în această direcţie.

— Intr-o bună mobi
lizare a conştiinţelor 
nu e de neglijat rolul 
personalităţii secreta
rului, modul cum este 
legat de realităţile u- 
nităţii. După cite ştim 
sînteţi apreciat unanim 
în această direcţie.

— Aceasta-i o altă 
chestiune... Mie mi se 
pare important şi fac
torul conlucrare organ 
politic — conducere 
administrativă. Cînd la 
nivelul conducerii este 
îmbrăţişată imediat i- 
deea valoroasă, noul, 
lucrurile merg şi mai 
bine. Căci este evident, 
primii care sínt ai nou
lui sínt comuniştii, oa
menii cei mai înaintaţi. 
In acest loc secretarul, 
nu poate avea prea 
mari merite... In rest, 
cred în secretarul „a- 
fundat“ în treburile 
uzinei şi nu făcînd o- 
ficiul de plimbăreţ de 
Colo, colo pentru a lua 
în seamă... Oamenii 
simt cînd eşti ori nu 
de-al lor cu toată fiin
ţa ta şi ţi se adresează 
cu încredere.

...Ne-am despărţit de 
un om pasionat de tot 
ceea ce se întîmplă în 
domeniul lui, în mun
ca lui, cu credinţa că 
vremurile acestea pu
ternic marcate de spiri
tul nou, militant, spirit 
adine încrustat în toate 
documentele şi hotărî- 
rile partidului nostru, 
îşi află zi de zi făp
tuitorii.

VICTOR DOMŞA

îmbrăcăminte 
peste plan

înainte de terminarea trimestru
lui III al acestui an, fabrica de 
tricotaje „Drapelul roşu“ din Sibiu 
are o realizare valorică peste plan 
de 740 000 lei. Suma depăşirilor 
este concretizată în 35 000 articole 
de lenjerie de mătase şi îmbrăcă
minte tricotată din fire polinitril- 
acrilice.

în perioada expirată a anului 
s-a situat în frunte sectorul I tri
cotaje, prin cele mai bune reali
zări.

Modele noi de 
marochinărie

In urma sugestiilor primite de 
la beneficiari, atelierul de creaţie 
al fabricii „13 Decembrie“ din Si
biu, a realizat în acest trimestru 
numeroase modele noi de marochi

nărie. Sínt de remarcat noile mo
dele de valize din P.V.C. pe suport 
textil, în seturi mari, mici şi mij
locii, ieftine şi practice, rezistente 
la ploaie. Folia P.V.C. subţire, du
rabilă, in culori diferite dă o notă 
de eleganţă acestor valize, practice 
atît pentru femei cît şi pentru băr
baţi. Odată cu noile modele de va
lize au fost lansate în fabricaţie 
truse, ataşeuri, portvizite şi alte 
articole de uz personal în diferite 
desene.

La Iprofiî 
„Republica“

Prin folosirea capacităţii Organi
zatorice a factorilor de conducere, 
a rezervelor interne şi a potenţia
lului tehnic şi uman, sectorul 
de creioane de la Iprofil „Re
publica“ din Sibiu şi-a îndeplinit 
planul pe 9 luni, realizînd o pro
ducţie suplimentară în valoare de 
1 153 000 lei.

Desfăşurîndu-şi activitatea intr-o 
ritmicitate constantă, acest sector,

condus de ing. Doina Bîscă, a pro
dus peste plan în perioada expirată 
a anului în curs cantitatea de 
13 700 groşi creioane diferite, rea- 
lizîndu-şi totodată în devansare o- 
bligaţiile faţă de beneficiarii in
terni şi externi.

Roadele
hărniciei

După cum ne informează teh
nologul şef al întreprinderii agri
cole de stat din Axente Sever, in
ginerul Cornel Hegheş, de cîteva 
zile a început, masiv culesul fruc
telor. Pentru a se putea aduna la 
timp rodul bogat sínt mobilizaţi 
zilnic peste 200 de culegători. Faţă 
de 37 kg fructe per pom, cit a fost 
planificat, se vor realiza peste 42 
kilograme. Datorită îngrijirilor a- 
cordate în Cursul verii, producţia 
obţinută este de bună calitate, ceea 
ce va duce la obţinerea unor veni
turi suplimentare.

ÎVSEi

Gările—porţi ale oraşelor
Gările — aceste porţi ale oraşe

lor — rămîn întotdeauna între 
amintirile noului venit, ale turis
tului sau chiar ale celui care de 
priveşte fugar dintr-un comparti
ment de tren în cele cîteva minute 
de staţionare. Şi, fără îndoială, ele 
recomandă pe gospodarii urbei ca 
edili, ca iubitori ai ordinei, cură
ţeniei, frumosului. Nu este lipsită 
de atracţie o gară veche, declarată 
monument istoric cum este cea a 
Sibiului, ca şi una de construcţie 
modernă cum este cea din Mediaş. 
Important este însă, în ambele si
tuaţii, ca pasagerul să aibă la dis
poziţie tot ceea ce îi este necesar 
nu numai din punct de vedere es
tetic ci şi utilitar, să-şi poată 
procura cele necesare călătoriei, să 
se simtă bine atunci cînd are de 
aşteptat sosirea trenului. * 

Gara sibiană este, după cît sa 
pare, sortită să mai înfrunte pen

tru multă vreme dinamica mereu 
ascendentă a traficului de mărfuri 
şi călători, cu care la drept vor
bind nu se prea „asortează“. Pe
roanele prezintă, pe lingă un as
pect demodat, pericolul accidentă
rii călătorilor. Oamenii sínt ne
voiţi să treacă peste linii pentru a 
ajunge la locul de staţionare a tre
nurilor. în plus, gara sibiană, prin 
care trec în decursul a 24 de ore 
peste 100 de trenuri de persoane, 
poate arăta mai bine în ceea Ce 
priveşte curăţenia. Zugrăvelile in
terioare şi exterioare sínt în pre
zent Scorojite şi afumate, „Fresce
le“ din holul mare al gării (acele 
penibile „picturi“), lipsa de salu
brizare a sălilor de aşteptare, a 
peroanelor şi faţadei sínt de-a 
dreptul jenante. Inginerul Dimitrie

Stoica, ajutorul şefului staţiei Si
biu, ne-a informat de existenţa 
unui proiect de modernizare a gă
rii. Acesta însă nu a primit pînă 
acum avizul serviciului de siste
matizare a municipiului, ci au fost 
alocate doar unele fonduri pentru 
îmbunătăţiri. „Este vorba de ame
najarea unor noi săli de aşteptare 
şi mărirea acestora cu circa 150 
m p fiecare, reamenajarea restau
rantului, a depozitului pentru ba
gajele de mînă ale călătorilor şi 
alte lucrări care, după părerea 
noastră (a conducerii staţiei Sibiu, 
n.n.), nu vor fi în măsură să ridice 
gradul de confort şi de utilitate a 
serviciilor care se adresează călă
torilor. încercăm şi în prezent să 
lămurim forurile noastre că banii 
aceştia, circa 1 400 000 lei se vor 
cheltui fără eficienţa scontată şi 
că la Sibiu sínt necesare lucrări 
de cu totul altă natură pentru mo
dernizarea gării. Este adevărat,

proiectul propus de noi se ridică 
la o sumă mare, dar putem justi
fica fiecare obiectiv atît din punct 
de vedere economic cît şi tehnic, 
utilitar. în plus, proiectul nostru 
ţine seamă de perspectiva dezvol
tării traficului feroviar în urmă
torii ani, ceea ce este foarte im
portant dacă ne gîndim la Sibiul 
anilor 1975—1980 şi de mai tîrziu 
cînd puterea sa economică va deter
mina transporturi masive de bu
nuri materiale şi călători şi cînd 
turismul va deveni un component 
important al economiei noastre“.

La Copşa Mică aspectul staţiei 
este sumbru mai ales datorită fu- 
ninginei care se depune pe ziduri, 
a locului din faţa gării unde există 
un grajd părăsit, în ruină, iar Ofi
ciul P.T.T. are o magazie tip şură

amplasată la vedere. Colectivul de 
muncă din staţia respectivă a efec
tuat nenumărate ore de muncă pa
triotică pentru pavarea căii de ac
ces şi a piaţetei din faţa gării. în 
general tovarăşul Anton Ilnitchi, 
şeful staţiei, se dovedeşte gospo
dar şi cu iniţiativă. Cu ajutorul or
ganelor locale, la Copşa s-ar pu
tea amenaja o piaţă arătoasă în 
acest loc, nivelînd spaţiul existent 
în care momentan se scurg apele 
pluviale, iar unii aruncă gunoaiele.

De la distanţă, gara Mediaşului 
arată impecabil. Două clădiri, în
drăzneţ concepute, găzduiesc ser
viciile de exploatare feroviară şi 
călători. Cînd am intrat în holul 
gării, la una din casele de bilete 
zeci de cetăţeni se impacientau de 
încetineala casierului Nicolae Ar- 
cereanu care, neţinînd cont de or
dinea în care urmau să plece, în- 
tr-un interval de timp foarte scurt, 
trei trenuri de persoane, dădea bi
lete „la rînd“. în felul acesta în 
ziua respectivă nu au putut pleca 
destul de mulţi călători. în faţa 
noastră cîţiva au reclamat cazul 
impiegatului de mişcare Constan
tin Bogdan, care nu i-a putut aju
ta decît compătimindu-i protocolar. 
Pentru că şeful staţiei, Ion Rusu 
lipsea, ne-am adresat şi noi tot 
tovarăşului Bogdan, rugîndu-1 să 
ne spună dacă nu este o altă so
luţie pentru evitarea unor astfel 
de situaţii. „Nu avem decît patru 
case de bilete în ture dar perma
nent lucrează numai una“. Pentru 
că şi la Sibiu situaţia este asemănă
toare, considerăm posibilă organi
zarea vînzării biletelor la cel pu
ţin două case în orele de vîrf.

în gara din Mediaş ne-a surprins 
şi lipsa unor servicii de elementa
ră necesitate pentru călători. Spa
ţiul destinat chioşcului de ziare, 
bufetului, răcoritoarelor erau goa
le. Unităţile de care aparţin aces
tea, nefiind obligate de Consiliul 
popular municipal, nu s-au gîndit 
că e de datoria lor să deschidă 
chioşcurile, aşa că în toată gara nu 
se poate servi decît îngheţată de 
la o tonetă cam descleiată care şi-a 
găsit loc pe peron.

Fără a avea pretenţia unei rela
tări complete a diverselor aspecte 
pe care le ridică gările vizitate, 
considerăm de datoria organelor 
locale să iá împreună cu Direcţia 
regională C.F.R. Braşov, măsurile 
cuvenite pentru înlăturarea caren
ţelor existente, pentru crearea u- 
nor condiţii civilizate călătorilor.

AL. CONSTANTINESCU
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DENTII NOŞTRI* »

în faza de
pregătire

începînd cu luna octombrie, la
fabrica de ciorapi „7 Noiembrie“ 
din Sibiu va intra în producţie un 
nou sortiment. Noul produs —* 
ciorapi-pantalon din fire supra* 
elastice pentru copii — este muli 
solicitat de cumpărători. în pre
zent se fac ultimele pregătiri.

I. BALU
«

Curs de calificare
Dezvoltarea capacităţilor de pro*

ducţie ale Uzinelor textile Cisnă* 
die şi dotarea cu maşini şi utilaje 
modeme, de mare productivitate, 
a impus calificarea unor noi con
tingente de muncitori. Printre for
mele de calificare în meseria de 
ţesător, filator şi finisor se află şi 
cursurile de scurtă durată. Un ast. 
fel de curs s-a deschis recent, la 
care au fost încadraţi 35 tineri ce 
urmează a fi calificaţi pentru sec
ţia ţesătorie stofe.

Lecţiile cuprinse în programă 
sínt predate de cei mai buni spe
cialişti ai uzinei, iar în practică 
tinerii sínt ajutaţi de muncitori şi 
muncitoare cu o vechime îndelun
gată în muncă, cu multă expe
rienţă în producţie.

I. STREZA

Îmbunătăţirea 
furnizării energiei 
electrice

De la Centrul de distribuire a 
energiei electrice Agnita, din ca
drul întreprinderii de reţele elec
trice Sibiu, aflăm că eforturile a- 
cestui colectiv pentru asigurarea 
cantităţii de energie electrică ne
cesară consumatorilor din mediul! 
urban şi rural, din raza centrului 
respectiv, sínt lăudabile. O linie 
de tensiune medie, în lungime de 
109 km, a fost trecută de la 15 la 
20 kilovolţi; în această rază au fost 
înlocuiţi 27 de transformatori. Ur
marea acestor realizări constă în 
îmbunătăţirea tensiunii la 826 con
sumatori din mediul urban şi la 
3 389 din mediul rural. Totodată, 
prin măriri de secţiune şi trifazare 
ale reţelei de joasă tensiune s-a 
îmbunătăţit tensiunea la un număr 
de 261 consumatori din mediul 
rural.

M. TERCHILA

Economii
de 3 milioane lei

In urma unor studii făcute de 
inginerii şi tehnicienii întreprin
derii „Firul roşu“ Tălmaciu, la fa
bricarea unor categorii de produse 
se aplică o nouă tehnologie. Prin 
folosirea unei materii prime mai 
ieftine şi utilizarea unor procedee 
tehnologice îmbunătăţite, se asigu
ră caracteristici calitative supe
rioare.

Noul procedeu este mult mai 
economicos, generînd anual o eco
nomie care depăşeşte 3 milioane
Iei- PETRU ŞUCU

Pentru realizaree planului de investiţii in agricultură:

S  INVESTIM MAI MULTĂ INIŢIATIVĂ!
Redacţia noastră a organizat o discuţie pe marginea modului do 

realizare la zi a obiectivelor de investiţii din acest an în întreprin
derile agricole de stat şi în cooperativele agricole de producţie şi 
despre măsurile ce se impun a fi luate pentru accelerarea ritmului 
de execuţie a unor obiective. La discuţie au participat economiştii: 
Izdrailă Dragomir, directorul sucursalei judeţene a Băncii agricole, 
Nicolae Lupaş, directorul adjunct al sucursalei, loan Veseli, ins
pector tehnic principal, Toma Stănilă, inspector principal pentru 
sectorul C.A.P. şi Gheorghe Muţiu, şeful serviciului creditare 
C.A.P., din cadrul aceleiaşi unităţi.

— Care sínt direcţiile prin
cipale pe care au fost dirijate 
fondurile de investiţii în acest 
an în unităţile agricole socialis
te din judeţul nostru?

I. DRAGOMIR: în sectorul agri
culturii de stat, unităţile şi-au pre
văzut în acest an 16 911 000 lei 
pentru construcţii-montaj şi 
16 295 Ö00 lei pentru construcţii. 
Obiectivele mari sínt procurarea 
de utilaje noi, reînfiinţarea de noi 
plantaţii de pomi şi viţă de vie, 
modernizarea podgoriilor şi a li
vezilor, alimentări cu apă ş a. Co
operativele agricole şi-au orientat 
investiţiile spre dezvoltarea secto
rului zootehnic, înfiinţarea de noi 
plantaţii, mărirea parcului de ma
şini şi tractoare, asigurarea unei 
baze materiale sigure pentru ex
tinderea irigaţiilor. In stabilirea 
acestor obiective s-a avut în vede
re necesitatea permanentei îmbu
nătăţiri a tehnologiilor de lucru, 
cerinţa de a spori aportul agricul
turii socialiste la realizarea veni
tului naţional.

GH. MUŢIU: Investiţiile coope
rativelor agricole au fost dirijate, 
în majoritate, pentru procurarea 
de animale şi utilaje pentru iriga
ţii. Au fost alocate unităţilor co
operatiste credite în valoare de 
3 983 000 lei pentru cumpărări de 
animale. Astfel, cooperativei agri
cole din Ocna Sibiului i-au fost 
acordate în acest scop credite în 
valoare de 270 000 lei, celei dm 
Amnaş — 240 000 lei, celei din 
Şura Mică — 24Ó 000 lei, celei din 
Loamneş — 280 000 lei, celor din 
Axente Sever, Blăjel, Boian, Bra- 
teiu, Dîrlos, Cristian •— cite 200 000 
lei fiecăreia, ca să nu amintim de
cît pe cele mai importante. Coo
perativele agricole din Avrig, Bra- 
teiu, Orlat şi Stejârişul şi-au pre
văzut fonduri pentru procurarea 
unor aspersoare. De asemenea, 
pentru acest an a fost prevăzută 
construirea. în cooperativele agri
cole, a 6 grajduri, 7 saivane, 4 
magazii şi 2 hale pentru păsări.

— Ce măsuri a luat sucur
sala judeţeană a Băncii agrico

le pentru realizarea integrală a 
planului anual de investiţii în 
unităţile agricole socialiste şi 
cum s-a repercutat aplicarea a- 
cestor măsuri în stadiul actual 
al realizării obiectivelor de in-
•750 difii?

N. LUPAŞ: Organele Băncii 
agricole au analizat periodic modul 
şi posibilităţile de îndeplinire a 
obiectivelor de investiţii prevăzu
te. De patru ori au analizat pînă 
în prezent repartizarea fonlurilor 
de investiţii şi în fiecare lună — 
modul de execuţie bugefarâ. în ur
ma analizelor, anumiţi indicatori 
au fost modificaţi. Iniţial, la coo
perativa agricolă din Alămor nu 
s-au prevăzut fonduri pentru cum
părări de oi. Ulterior, avîndu-se 
în vedere baza de producţie exis
tentă, acestei unităţi i-au fost a- 
cordate credite în valoare de 
243 000 lei, din care au fost cum
părate 514 oi. Aceeaşi situaţie este 
şi la cooperativa agricolă din Tur- 
nişor-—Sibiu, căreia i s-a acordat 
un credit de 115 000 lei, cu care 
s-au achiziţionat 22 vaci. Coopera
tivei agricole din Aciliu i s-a re
tras creditul iniţial de 270 000 lei 
prevăzut pentru cumpărări de oi, 
din cauză că unitatea nu dispune 
de o bază furajeră corespunzătoare.

Tot ca măsură menită să asi
gure realizarea investiţiilor plani
ficate este şi analiza modului de 
realizare a fondurilor statutare in 
cooperativele agricole.

TOMA STANILA: Analizind a- 
cest fenomen în 12 cooperative a- 
gricole, am constatat că, în gene

ral, în unităţi se manifestă tendin
ţe de orientare spre cota minimă 
statutară (18 la sută) a fondului 
de acumulare. La Şeica Mică a fost 
alocat un procent de numai 16 la 
sută din producţia netă pentru 
fondul de acumulare, la Moşna ■— 
18,1 la sută, la Marpod — 17,4 la 
sută etc. Alte unităţi, cum sínt ce
le din Apoldu de Sus, Aţei, Cris
tian, Miercurea Sibiului — au pre
văzut la fondul de acumulare un 
procent de 21—23 la sută din pro
ducţia globală. Interesant este însă 
modul de constituire a acestui 
fond. In marea majoritate a unită
ţilor analizate fondul de acumula
re este constituit din valori in na
tură: se suprasolicită evaluarea a- 
nimalelor trecute la turma de ba
ză, pentru a se ajunge cel puţin 
la procentul minim de 18 la sută 
prevăzut pentru acumulări. In a- 
nul 1968, cooperativa agricolă din 
Marpod a alocat la acest fond 
741 000 lei, adică 17,4 la sută din 
producţia netă. Dar numai 79 000 
lei au fost în numerar, în timp ce 
diferenţa de 662 000 lei a fost în 
natură — creşterea valorii anima
lelor trecute la turma de bază. 
Asemănător au procedat şi consili
ile de conducere ale cooperativelor 
agricole din Scorei, Şelimbăr şi din 
alte locuri. Sínt realizate, astfel, 
fictiv fondurile de acumulări, ave
rea obştească este sporită scriptic, 
ceea ce creează dificultăţi în or
ganizarea ştiinţifică a procesului 
de producţie. Pentru prevenirea u- 
nor asemenea fenomene, noi am 
întocmit un plan concret de mă

suri privind urmărirea sistematică 
a modului de realizare a fondului 
de acumulare în toate unităţile.

IO AN VESELI: Măsurile preco
nizate de noi pentru realizarea o- 
biectivelor de investiţii şi-au atins 
în mare parte scopul. In coopera
tivele agricole, din cele 3 600 000 
lei credite pentru cumpărări de 
vaci, pînă la 15.IX. a.c. au fost u- 
tilizate 2 950 000 lei şi sínt avan
sate alte 351 000 lei. Au mai fost 
acordate unor unităţi credite în 
valoare de 380 000 lei, care au fost 
utilizate pentru cumpărarea a 868 
oi. Cooperativele agricole din Sibiu 
şi Alţîna au primit credite nepla
nificate pentru cumpărări de ani
male, iar cea din Şura Mare şi-a 
realizat integral planul de cumpă
rări. Nerealizări mari la acest ca
pitol sínt la Şura Mică, Ocna Si
biului, Amnaş, Loamneş, unde stau 
neutilizate credite în valoare de 
multe, sute de mii de lei.

Fenomenul cel mai îngrijorător 
este însă cumpărarea cu mare în- 
tîrziere a animalelor şi, deci, ne- 
realizarea producţiei animaliere 
planificate.

în întreprinderile agricole de 
stat s-au realizat sau sínt perspec
tive certe de realizare a investi
ţiilor la utilaje, înfiinţări de plan
taţii, instalarea spalierilor. Dar a- 
vem în judeţ trei obiective de ma
re importanţă asupra cărora pla
nează incertitudinea realizării lor. 
Este vorba de alimentările cu apă 
de la fermele Apoldu de Sus şi 
Slimnic şi staţia de deferizare a 
apei de la ferma Richiş. Pentru 
alimentarea cu apă din podgoria 
fermei de la Apoldu de Sus a fost 
alocată suma de 1 100 000 lei. Con
ducerea I.A.S. Apoldu de Sus nu 
a solicitat deschiderea finanţării, 
nu a atacat obiectivul, deşi acesta 
prezenta mare importanţă pentru 
o podgorie de 108 ha, în care se 
cară apă cu sacaua, ceea ce încar
că enorm de mult preţul de rea
lizare a producţiei. Trustul zonal

I.A.S. Braşov, la solicitările con
ducerii întreprinderii, a restructu
rat planul de investiţii: fondul des
tinat iniţial execuţiei alimentării 
cu apă a fost dirijat către execu
tarea instalărilor de spalieri. Mo
tivul este lesne de înţeles: între
prinderea nu vrea să apară la sfîr- 
şitul anului cu acest obiectiv ne
realizat. Ceea ce nedumireşte este 
şi faptul că nici pentru 1970 nu 
s-a mai prevăzut acest obiectiv. 
Jocul „de-a investiţiile“ aduce mari 
prejudicii producţiei agricole şi de 
aceea considerăm ca absolut nece
sară revizuirea planului de inves
tiţii al I.A.S. Apoldu de Sus.

La ferma zootehnică Slimnic a 
I.A.S. Dealul Ocnei s-a început e- 
xecutarea alimentării cu apă pre
văzută. Dar întreprinderea de 
construcţii şi montaj a judeţului 
Sibiu doar a îngropat conductele 
de aducţiune şi de distribuţie a a- 
pei în grajd. Nici pomeneală des
pre construirea staţiei de deferizare 
a apei şi a staţiei de pompare. 
Există toate condiţiile pentru ca 
cele 620 vite de la ferma Slimnic 
să se adape şi în această iarnă din 
pîrîu.

O situaţie aparte prezintă staţia 
de deferizare a apei de la Richiş. 
După ce s-au cheltuit 512 000 lei 
pentru terminarea acesteia, s-a 
constatat că nu poate intra în 
funcţie. Proiectantul —■ D.S.A.P.C. 
Braşov — a uitat să indice de un
de poate fi procurat cărbunele ac
tiv „Castel“, fără de care staţia

de deferizare a apei este exact ca 
un ştrand fără apă.

— Cum preconizează să acţi
oneze sucursala judeţeană a 
Băncii agricole pentru realiza
rea integrală a obiectivelor de 
investiţii planificate pentru a- 
cest an?

I. DRAGOMIR: Vom lua legătu
ra cu Trustul zonal I.A.S. Braşov 
pentru a se reveni la restructura
rea planului de investiţii la Apol
du de Sus. Tot cu acest organ tu
telar vom stabili măsuri pentru ca 
staţia de deferizare a apei de la 
Richiş să intre chiar în acest an 
in funcţie. Pentru accelerarea rit
mului de executare a alimentării 
cu apă de la Slimnic, am încheiat 
o minută cu întreprinderea de 
construcţii şi montaj a judeţului 
Sibiu, prin care am stabilit terme
ne precise de lucru, astfel incit 
acest obiectiv să fie dat în folosin
ţă în termen util. Pentru realizarea 
celorlalte investiţii prevăzute, vom 
solicita o suplimentare a plafonu
lui de credite, iar prin lucrătorii 
noştri vom impulsiona cumpărări
le de animale.

în legătură cu executarea cons
trucţiilor agro-zootehnice prevăzute 
în planurile de producţie ale co
operativelor agricole, nu ştim cum 
s-a ajuns la concluzia renunţării 
la 3 grajduri. Vom analiza însă 
situaţia acestora cu U.J.C.A.P. şi 
vom stabili, de comun acord, un 
plan concret de măsuri.

în urma discuţiilor purtate, se impun cîteva concluzii:
— Există încă timp pentru terminarea tuturor obiectivelor de 

investiţii planificate, cu singura condiţie a accelerării ritmului în 
care se lucrează pe aceste şantiere.

—■ Documentaţiile tehnice şi economice privind lucrările de in
vestiţii trebuie întocmite imediat după aprobarea planurilor anuale 
de producţie.

— Consiliile de conducere ale cooperativelor agricole trebuie să 
efectueze cumpărările de animale planificate în primele luni ale 
anului, pentru a se realiza şi producţia animalieră prevăzută.

GH. GRADINARU
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ON.U. Continuarea 
dezbaterilor de 
politica generală

New York 24 (Agerpres)..— In 
şedinţa de marţi seara a Adunării 
Generale a O.N.U. au continuat 
dezbaterile de politică generală. 
Ministrul afacerilor externe al Is- 
landei, Emil Jonsson, şi-a exprimat 
îngrijorarea faţă de continuarea 
războiului din Vietnam şi agrava
rea conflictului din Orientul Apro
piat pronunţîndu-se în favoarea 
unei reglementări politice în aceste 
regiuni ale lumii. Referindu-se la 
situaţia din Irlanda de Nord, el 
a exprimat părerea că nu este ne
cesară înscrierea acestei probleme 
pe agenda sesiunii O.N.U. Emil 
Jonsson s-a ocupat pe larg de ne
cesitatea depunerii tuturor efortu
rilor în vederea menţinerii resurse
lor mărilor şi oceanelor declarind 
că guvernul Islandei susţine cu 
tărie demilitarizarea teritoriilor 
submarine. El a cerut, totodată, a- 
doptarea unor măsuri împotriva 
poluării apelor marine — un peri
col grav pentru fauna oceanelor.

Reprezentantul Poloniei, E. Ku- 
laga, a subliniat în cuvîntarea sa 
interesul major al tuturor statelor 
şi popoarelor într-o soluţionare cit 
mai rapidă a problemei înlăturării 
pericolului războiului chimic şi 
bacteriologic. El a arătat că rapor
tul publicat recent de secretarul 
general al O.N.U., U Thant, subli
niază din nou caracterul urgent al 
discutării acestei probleme la ac
tuala sesiune a Adunării Generale.

In cuvîntarea sa, reprezentantul 
Zambiei E. H. K. Mudenda, s-a 
ocupat pe larg de situaţia din Rho
desia subliniind răspunderea care 
revine Marii Britanii pentru men
ţinerea unui guvern al minorităţii 
albe în această ţară. El s-a pronun
ţat, de asemenea, în favoarea unei 
încetări imediate a focului în Ni
geria, pentru ca cele două părţi să 
poată să se întrunească în jurul 
unei mese de conferinţă.

*
New York 24 — Corespondentul 

Agerpres, C. Alexandroaie, trans
mite: în Adunarea Generală au 
continuat miercuri dezbaterile ge
nerale cu discursurile rostite de 
miniştrii afacerilor externe ai Me
xicului, Franţei şi Iugoslaviei.

Antonio Carrillo Flores, minis
tru al afacerilor externe al Me
xicului, a făcut apel la intensifi
carea eforturilor pentru lărgirea 
cooperării dintre statele lumii cu 
scopul de a se elimina eventuali
tatea unei conflagraţii. Mexicul 
consideră de o mare urgenţă du
cerea unor negocieri eficace pri
vind problema dezarmării generale 
şi totale, distrugerea mijloacelor 
de transport a armelor nucleare 
şi instituirea unui moratoriu asu
pra experienţelor nucleare subtera
ne. El a subliniat caracterul ne
satisfăcător al protocolului de la 
Geneva privind armele chimice şi 
bacteriologice şi s-a pronunţat a- 
poi în favoarea folosirii mărilor şi 
oceanelor şi a teritoriilor subma
rine exclusiv în scopuri paşnice.

Referindu-se la politica Franţei 
în Europa, ministrul afacerilor ex
terne, Maurice Schumann, a sub
liniat că ţările din această regiune 
trebuie să-şi menţină independenţa 
şi individualitatea în acest timp 
cînd lumea este divizată în blocuri 
militare opuse. Este necesar de a 
se reinstaura între naţiunile aces
tei zone un climat de pace, de 
reconciliere a diferendelor dintre 
ele, de stabilire a unor legături 
mai strînse între ele. El a subliniat

că Franţa duce o politică de mul
tiplicare a contactelor cu toate ţă
rile socialiste şi speră ca aceasta 
să contribuie la depăşirea factorilor 
care separă o parte de cealaltă 
parte a Europei.

în continuare, ministrul francez 
a făcut o trecere în revistă a fo
carelor ele încordare din lume. El 
s-a pronunţat în favoarea dreptu
lui tuturor popoarelor din Orientul 
Apropiat la independenţă şi suve
ranitate şi pentru reglementarea 
conflictului din această zonă prin 
mijloace paşnice, . în conformitate 
cu rezoluţia Consiliului de Secu
ritate din 22 noiembrie 1967.

Trecind la problema dezarmării 
generale şi totale, ministrul francez 
a subliniat că dezarmarea nu poate 
şi nu trebuie să se limiteze la a- 
numite măsuri parţiale întreprinse 
în această direcţie şi care de altfel 
nu ar face decit să consolideze mo
nopolul marilor puteri asupra ar
melor nucleare. Dezarmarea trebu
ie să meargă pînă la capăt. De
zarmarea, a spus el, trebuie între
prinsă în primul rind de puterile 
posesoare de arme nucleare, prin 
distrugerea acestor arme şi a mij
loacelor de transportare a lor la 
ţintă.

A urmat la cuvînt Mirko Tepa- 
vaţ, secretar de stat pentru aface
rile externe al Iugoslaviei, care a 
subliniat că divizarea lumii în 
blocuri militare antagoniste nü este 
singurul factor care separă popoa
rele lumii. Lupta pentru libertate 
şi independenţă nu a dus pînă a- 
cum la descurajarea politicii de 
cucerire, hegemonie şi intervenţie 
în afacerile intern'5 ale altor ţări. 
El a arătat că, în pofida schimbă
rilor intervenite în ultimii ani pe 
arena internaţională, nu s-a pro
dus o democratizare a relaţiilor in
ternaţionale şi nici nu s-au creat 
posibilităţi mai largi pentru ţările 
mici şi mijlocii de a exei’rita o in
fluenţă mai pronunţată asupra con
flictelor, acordurilor şi disputelor 
între statele mari şi puternice. Pa
cea, a subliniat ministrul iugoslav, 
nu este ameninţată de diferenţele 
care există între sistemele social 
politice ale statelor. Viaţa a res
pins astfel de teorii < ca nerealişte.

Ministrul iugoslav, trecind apoi 
la problemele Europei,, a subliniat 
că dezvoltarea unei cooperări in- 
tereuropene pe baza respectului re
ciproc, al independenţei şi suve
ranităţii şi întărirea securităţii eu
ropene pe asemenea principii ar 
constitui o contribuţie eficientă la 
rezolvarea problemelor de colabo
rare şi securitate şi din alte părţi 
ale lumii. Vorbitorul s-a pronun
ţat pentru respectarea principiului 
universalităţii O.N.U. prin partici
parea Republicii Populare Chineze 
la lucrările Organizaţiei, prin re
cunoaşterea drepturilor legitime ale 
reprezentanţilor acestui mare po
por, fondator al O.N.U. Şeful de
legaţiei iugoslave a subliniat în 
încheiere că O.N.U., care anul vii
tor va împlini un sfert de veac de 
la înfiinţarea ei, trebuie să-şi mar
cheze sărbătoarea prin elaborarea 
Declaraţiei principiilor dreptului 
internaţional privind relaţiile prie
teneşti şi cooperarea dintre state, 
principiile coexistenţei paşnice, 
prin elaborarea unei strategii in
ternaţionale legate de cea de-a do
ua decadă de dezvoltare şi prin- 
tr-un program concret care să du
că la totala eradicare a colonialis
mului. '

Noul preşedinte 
al R. D. Vietnam 
Ton Duc Thang

Hanoi 24 (Agerpres). — Agenţia
V.N.A. anunţă că la Hanoi a avut 
loc cea de-a V-a sesiune a Adu
nării Naţionale a Republicii Demo
crate Vietnam a celei de-a IlI-a le
gislaturi, în cadrul căreia Ton Duc 
Thang a fost ales în funcţia de 
preşedinte al Republicii Democrate 
Vietnam. El a ocupat pînă în pre
zent funcţia de vicepreşedinte al 
Republicii. Nguyen Luong Bang a 
fost ales vicepreşedinte al R.D. Vi
etnam.

La lucrările sesiunii au participat 
Le Duan, prim-secretar al C.C. al 
Partidului celor ce muncesc din 
Vietnam, Fam Van Dong, preşedin
tele Consiliului de Miniştri, Vo 
Nguyen Giap, vicepreşedinte al 
Consiliului de Miniştri şi ministrul 
apărării, şi alţi membri ai condu
cerii de partid şi de stat.

La sesiunea Adunării Naţionale 
a R.D. Vietnam au luat parte ca 
invitaţi: Nguyen Huu Tho, preşe
dintele Prezidiului Comitetului 
Central al Frontului Naţional de 
Eliberare din Vietnamul de sud, 
Trinh Dinh Thao, preşedintele Co
mitetului Central al Alianţei for
ţelor naţionale, democratice şi de 
pace, Ibih Aleo, vicepreşedinte al 
Prezidiului Comitetului Central al 
Frontului Naţional de Eliberare 
din Vietnamul de sud, Nguyen 
Doa, vicepreşedinte al Guvernului 
Revoluţionar Provizoriu al Repu
blicii Vietnamului de sud. care se 
află in prezent într-o vizită în R.D. 
Vietnam.

Truong Chinh, preşedintele Co
mitetului Permanent al Adunării 
Naţionale, a rostit o cuvîntare în
chinată memoriei lui Ho Şi Min 
şi sarcinilor consolidării puterii de
mocrate populare in ţară. Deputa
ţii au păstrat un minut de recu
legere în memoria preşedintelui 
Ho Şi Min.

ital“*: Mişcarea grevistă în 
cea de*a treia săptămînă

Roma 24 (Agerpres). ■— Mişca
rea grevistă din întreprinderile in
dustriale italiene, care a intrat în 
cea de-a treia săptămînă, s-a ac
centuat miercuri printr-o serie de 
noi acţiuni revendicative. în cursul 
nopţii, muncitorii de la Uzinele de 
pneuri „Pirelli-Bicocca“ au protes
tat împotriva iniţiativei condu
cerii de a importa o mare cantita
te de pneuri. Ca măsură de repre
salii, conducerea uzinelor a anun
ţat închiderea tuturor fabricilor 
sale. După cum subliniază ziarul 
„L’Unita“, acest import constituie 
o provocare menită să descurajeze 
pe grevişti. Intre timp, continuă 
întreruperea lucrului de către cei 
200 000 de muncitori din întreprin
derile chimice şi farmaceutice, iar 
în diferite uzine metalurgice au 
loc permanent scurte greve. In 
toate oraşele din regiunea indus
trială din nordul ţării se semna
lează pregătiri în vederea unei

greve în masă a metalurgiştilor. 
Populaţia din cartierele sărace de 

Ta marginea Romei desfăşoară, la 
rindul ei, o serie de acţiuni de pro
test împotriva situaţiei existente în 
sectorul locuinţelor. Salariaţii unui 
sanatoriu din Roma continuă să 
ocupe de 57 de zile instituţia lor, 
pentru a protesta împotriva inten
ţiei autorităţilor de a închide spi
talul şi a-i concedia.

Camera Deputaţilor, ale cărei 
lucrări s-au deschis marţi, a con
sacrat prima zi de dezbateri pro
blemelor ridicate de amploarea 
mişcării revendicative din ţară; nu 
se profilează încă un acord asupra 
modalităţilor de a se pune capăt 
grevelor şi conflictelor de muncă. 
Ministrul muncii Carlo Donat 
Cattin, a dezaprobat recepta mă
sură a uzinelor „Fiat“ de a suspen
da un număr de 28 000 de munci
tori. Deputaţii socialişti şi comu
nişti'. au sprijinit poziţia adoptată 
de ministrul muncii.

Publicarea informaţiilor cu 
privire la starea sănătăţii lui 
Costa e Silva a fost interzisă

w

Rio de Janeiro 24 (Agerpres). 
Directorii ziarelor braziliene au 
fost avertizaţi de cartierul general 
al armatei că li s-a interzis publi
carea oricăror informaţii cu privire 
la starea sănătăţii preşedintelui 
Costa e Silva şi a eventualităţii 
succesiunii acestuia cu excepţia 
comunicatelor oficiale. Încălcarea 
acestei cenzuri zilele trecute de 
către un post de radio şi altul de 
televiziune a atras închiderea lor 
pentru mai multe ore. iar cei care

''■tv

R. P. UNGARA. Budapestani vizitînd Tirgul de toamnă deschis recent
în capitala Ungariei.
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Coordonate universale
•  LA BERLIN S-AU DESCHIS 

LUCRĂRILE SESIUNII CAMEREI 
POPULARE A R.D. GERMANE,
la care se discută Tratatul de ne- 
proliferare a armelor nucleare şi o 
serie de documente încheiate între 
R.D.G. şi unele ţări socialiste.

La lucrările sesiunii, deschise de 
Gerald Goetting, preşedintele Ca
merei Populare, participă şi Wal
ter Ulbricht, prim-secretar al C.C. 
al P.S.U.G., preşedintele Consiliu
lui de Stat. •

Otto Winzer, ministrul afacerilor 
externe al R.D.G., a recomandat 
Camerei Populare să ratifice Tra
tatul de neproliferare şi a propus 
un proiect de lege corespunzător. 
El a adresat guvernului vest-ger- 
man chemarea de a semna fără 
rezerve şi fără întîrziere tratatul.

•  ZIARUL BRITANIC „MOR
NING STAR“ ANUNŢA ca o dele
gaţie de deputaţi laburişti, membri 
ai Comitetului .parlamentar pentru 
ştiinţă şi tehnologie, va vizita in 
viitorul apropiat cinci ţări socia
liste pentru „a aprecia căile unei 
colaborări tehnologice stimulatoare 
şi a unui comerţ crescînd cu Ma
rea Britânie“. Vizita grupului, con
dus de Erik Moonman preşedinte
le comitetului, va cuprinde Ceho
slovacia, Polonia, Iugoslavia, Ro
mânia şi Bulgaria.

e CERCETAREA MINUŢIOASA 
A CELOR 20 000 DE PAGINI DE 
MANUSCRISE NEPUBLICATE

ALE LUI ERNEST HEMINGWAY
a permis, după cum informează 
ziarul „New York Times“ descope
rirea unui nou roman al acestuia. 
Comunicarea a fost adusă la cu
noştinţa ziarului de doi profesori 
de la Universitatea din Pennsyl
vania care au întocmit un catalog 
cu toate aceste manuscrise. Unul 
dintre aceştia, Philip Young este 
totodată autorul unei lucrări despre

rile spre Lună, sínt, după toate 
probabilităţile ultimele vehicule 
spaţiale americane care amerizea- 
ză — a declarat Thomas Paine, di
rectorul Administraţiei naţionale 
pentru probleme aeronautice şi 
cercetarea spaţiului cosmic. El a 
anunţat că eforturile specialiştilor 
americani vor fi concentrate spre 
crearea unor vehicule spaţiale ca
pabile să aterizeze la fel ca şi a

to Sesiunea Camerei Populare a R. D. Germane 
® „Manuscrisele lui Hemingway: un inventar“ 
to „Veritabil trafic de sclavi“ 
to în Coreea de sud, epidemia de holeră se extinde 
•  „Voturile de dincolo de mormînt“

Hemingway intitulată „Ernest He
mingway: o reconsiderare“.

Catalogul întocmit de Young şi 
Charles Mann conţine o listă de 
332 de lucrări ale scriitorului cu 
titluri ale romanelor, nuvelelor, 
poemelor şi altor lucrări însumînd 
aproximativ 19 500 de pagini da 
manuscrise. Mary Walsh Heming
way, soţia prozatorului a autorizat 
publicarea catalogului cu lista bio
grafică respectivă. El va apare 
luna viitoare sub titlul „Manuscri
sele Hemingway: un inventar“.

* NAVELE COSMICE DIN SE
RIA „APOLLO“, folosite în zboru-

vioanele şi care să fie utilizabile 
in alte misiuni spaţiale, ceea ce 
va reduce costul cercetărilor în 
domeniul Cosmosului.

• UN REPREZENTANT AL 
POLIŢIEI DIN SAO PAOLO A 
ANUNŢAT descoperirea „unui ve
ritabil trafic de sclavi“ în statul 
Minas Gerais. După cum a decla
rat inspectorul Carlos Marconi 
Pires, săptămînă trecută poliţia a 
oprit un camion în care se aflau 
26 de muncitori agricoli ce urmau 
să fie vînduţi unui latifundiar in 
schimbul sumei de 40 cruzeiros

(10 dolari) pentru fiecare om. Cei 
26 de muncitori au fost aduşi de 
doi „vînzători“ diq statul Rio 
Grande do Norte, considerat drept 
cel mai sărac din întreaga Bra- 
zilie.

•  EPIDEMIA DE HOLERA, 
CARE BÎNTUIE IN MOMENTUL 
DE FAŢA IN COREEA DE SUD,
continuă să se extindă. în ultimele 
trei zile au fost înregistrate alte 
37 de cazuri, ceea ce face ca nu
mărul celor bolnavi să ajungă la 
910. Pînă în prezent numărul vic
timelor provocate de holeră se ri
dică la 82.

•  „VOTURILE DE DINCOLO 
DE MORMÎNT“ VOR DECIDE,
poate, duminică alegerea unuia sau 
a altuia dintre candidaţi pentru 
Bundestag şi acest lucru se va pe
trece în modul cel mai legal cu 
putinţă. Intr-adevăr, legea electo
rală din R.F. a Germaniei prevede 
posibilitatea de a vota prin cores
pondenţă, iar voturile trebuie ex
pediate mai devreme pentru ca să 
ajungă la centrul electoral pentru 
a fi numărate împreună cu cele 
exprimate direct. Experienţa de 
pînă acum ,arată că aproximativ 
5—6 la sută din voturi sínt expri
mate prin corespondenţă. In ace
laşi timp date statistice menţionea
ză că „în urma unor decese nor
male“ pînă la data despuierii scru
tinului cel puţin 1 000 de alegători 
vor deceda Mulţi experţi au stu
diat acea1' problemă, dar realita
tea face ca anularea „voturilor de 
dincolo de mormînt“ să fie impo
sibilă.

se făceau răspunzători direct de 
publicarea unor buletine neoficiale 
cu privire la starea sănătăţii şefu
lui de stat brazilian au fost suspen
daţi din funcţii.

Măsurile luate de autorităţi ur
măresc să pună capăt oricăror zvo
nuri, potrivit cărora starea sănă
tăţii preşedintelui Costa e Silva 
s-ar fi ameliorat pentru ca el să-şi 
poată relua funcţiile. O oficialitate 
a calificat însă aceste informaţii cu 
privire la ameliorarea sănătăţii lui 
Costa e Silva drept „speculaţii sub
versive“.

Pe de altă parte la Rio de Janei
ro s-a anunţat că alegerile pentru 
reînnoirea directorilor naţionali ai 
celor două partide politice autori
zate — Alianţa pentru renovarea 
naţională (A.R.E.N.A.) şi Mişcaz-ea 
democratică braziliană (M.D.B.)
— au fost aminate pentru luna 
martie a anului viitor. Ele fuseseră 
prevăzute să aibă loc în luna oc
tombrie. Măsura a fost anunţată 
printr-un „act complimentar“ a- 
doptat săptămînă trecută de către 
şefii militari ai celor trei armate
— terestră, navală şi aeriană.

„New York
o anchete privind activitatea
militară americană

New York 24 (Agerpres). — In
tr-un editorial intitulat „Un alt 
Vietnam în Laos“, cotidianul „New 
York Times“ cere deschiderea unei 
anchete parlamentare privind acti
vitatea militară americană în Laos.

„Atunci cînd Statele Unite în
cearcă în modi penibil să se dezan- 
gajeze din războiul vietnamez, scrie 
ziarul, este tulburător să afli că 
trupe americane sínt angajate în 
operaţiunile militare din Laos“. In 
continuare se arată că avioane ale 
S.U.A. transportă armament în 
Laos şi că ofiţerii armatei ameri
cane, precum şi agenţi ai C.I.A. 
sínt consilieri ai' comandanţilor' 
locali.

„Acest tip de amestec în trebu
rile interne, continuă articolul, 
ilustrează, aşa cum de altfel a re
marcat şi senatorul Albert Gore, 
pînă la ce punct militarii dictează 
politica externă a Statelor Unite 
sau relevă, mai degrabă, faptul că 
nimeni în sînul Administraţiei nu 
controlează această politică.

Declaraţiile evazive ale Depar
tamentului de Stat şi ale Pentago
nului privind natura operaţiunilor 
militare americane în Laos confir
mă necesitatea deschiderii rapide 
a unei anchete parlamentare“, se 
spune în încheierea editorialului.

[ ’E x p re ss : „NIMIC
Presa internaţională continuă să 

comenteze concluziile desprinse în 
urma analizelor preliminare efec
tuate asupra eşantioanelor de roci 
lunare aduse pe Pămînt de astro- 
nauţii misiunii „Apollo-11“. Multe 
publicaţii împărtăşesc ideea că pri
mele cercetări n-au adus elemente 
prea valoroase. La o asemenea 
concluzie ajunge şi săptămînalul 
francez „L'Express“ intr-un scurt 
comentariu pe care îl redăm 
mai jos.

Toate măsurile de carantină au 
fost inutile. Eşantioanele lunare, 
aduse din Marea Liniştii, nu con
ţin nici cea mai mică urmă de ma
terie organică, şi nici un fel de or
ganisme vii. Luna este moartă, bă- 
trînă, chiar foarte bătrînă. Rocile 
ce o compun trebuie să aibă între 
3,5—4 miliarde ani, vîrstă mult 
mai veche decit cea a rocilor te
restre. De reţinut, că ele au fost 
aduse dintr-o regiune considerată 
mai tînără decit munţii de pe Lu
nă, ceea ce duce la concluzia că 
Selena s-a format înaintea Terrei. 
Această materie cenuşie, ale cărei 
grame aduse costă milioane de do
lari, nu conţine nimic preţios: nici 
aur, nici argint, nici platină. In
tr-un laborator britanic se caută 
acum diamante microscopice. Fără 
speranţe însă. Mirajul unei El Do
rado extraterestru trebuie aban
donat.

Prezenţa din abundenţă în rocile 
lunare a titanului, zirconiului şi 
ytriumului nu interesează companii-

Cui aparţine cuprul chilian??
Va reuşi oare guvernul de la 

Santiago de Chile să obţină ciştig 
de cauză in disputa ce-l opune 
consorţiul nord-american „Kenne- 
cott“ sau bugetul ţării pe anul 1970 
ta  rămine descoperit? Aceasta este’ 
întrebarea pe care şi-o pun cercu
rile economice chiliene după ce a 
devenit cunoscut eşecul tratative
lor purtate timp de două săptă- 
mîni între reprezentanţii autorită
ţilor chiliene şi ai companiei nord- 
americane. Se merge pînă acolo 
incit se consideră că dacă un acord 
nu va putea fi realizat in scurt 
timp, va fi pusă sub semnul între
bării întreaga politică a preşedin
telui Eduardo Frei în domeniul 
exploatării cuprului chilian.

Conflictul actual este generat de 
felul in care sínt împărţite profi
turile intre statul chilian şi con
sorţiul ,,Kennecott“ de pe urma 
extragerii şi vtnzării unor impor
tante cantităţi de cupru din mine
le chiliene. El a 
izbucnit- deoarece 
„Kennecott“ refu- W iJfi
ză să cedeze sta- *.•%*!
tului chilian o 
parte din profitu
rile obţinute ca urmare a creşterii 
preţului cuprului pe piaţa mondi
ală. Rădăcinile lui se trag încă din 
amil 1965, cînd a fost formată o 
companie mixtă chiliano-america- 
nă pentru exploatarea minelor „El 
Teniente“. In acel an, intre cele 
două părţi a fost semnat aşa-zisul 
„acord al cuprului“ care prevedea 
un profit global de 29 de cenţi la 
fiecare dolar investit. Dar cînd 
compania mixtă a început să func
ţioneze, profiturile se ridicaseră 
deja la 40 de cenţi pentru ca in 
urma războiului din Vietnam şi a 
dificultăţilor de pe piaţa S.U.A. să 
ajungă la 70 de cenţi. Guvernul 
chilian nu poate Insă beneficia în 
nici un fel de acest lucru, el con- 
tinuînd să primească redevenţele 
in baza calculelor iniţiale, adică 
29 de cenţi.

Bine înţeles această situaţie este 
considerată intolerabilă. Asupra 
guvernului au început să fie exer
citate presiuni din partea deputa
ţilor şi opiniei publice pentru a se 
ajunge la o mai justă împărţire 
a profiturilor. Autorităţilor li se 
reproşa că bugetul înregistrează 
deficite permanente In timp ce 
companiile nord-americane reali- 
tează venituri uriaşe de pe urma

exploatării bogăţiilor subsolului 
ţării. Lucrurile au căpătat amploa
re şi după ce a devenit cunoscut 
că pentru a putea face faţă defi
citului bugetar, guvernul a fost ne
voit să apeleze la împrumuturi din 
străinătate.' In aceste condiţii, sta- 
tul chilian a negociat cu o altă 
companie nord-americană, „Ana
conda“, un acord privind înfiinţa
rea u?iei companii mixte care să 
exploateze zăcămintele cuprifere 
din minele Chuquicarnüta şi El Sal
vador. Condiţiile erau, cel puţin la 
prima vedere, mai avantajoase. 
„Anaconda“ se obliga să împartă 
cu statul chilian profiturile calcu
late pe baza fluctuaţiilor preţului 
cuprului pe piaţa mondială. Dar 
şi această societate a refuzat să se 
angajeze în cadrul acordului să in
vestească în Chile o parte a profi
turilor realizate.

In momentul de faţă problema 
se află în impas. Cercurile econo

mice chiliene con
sideră că dacă 
nu se va ajunge 
la o soluţie grab
nică, ţara se va 
găsi in faţa unei 

serioase crize întrucit veniturile 
bugetare pe ultimele două luni ale 
anului şi pe anul 1970 au fost cal
culate, ţinîndu-se seama de înca
sări sporite din partea celor două 
companii mixte. Situaţia este a- 
gravată şi mai mult prin aceea că 
la 31 decembrie 1968, deficitul 
bugetar al ţării se ridica la 800 
milioane dolari.

Tot mai numeroase sínt glasu
rile chilienilor care cer să se facă, 
odată pentru totdeauna, „ordine“, 
în relaţiile dintre stat şi societă
ţile nord-americane. Comportarea 
acestora — se afirmă la Santiago 
de Chile — pare să izvorască din- 
tr-uh sentiment că ele ar fi în 
realitate proprietarele minelor de 
cupru de pe teritoriul chilian. 
Mulţi chilieni consideră că a so
sit momentul ca guvernul să adop
te o poziţie mai hotărită faţă de 
„Kennecott“ şi „Anaconda“ pentru 
a preciza cui aparţine cu adevărat 
cuprul chilian. In această lumină 
în cercurile politice din Santiago 
de Chile se formulează cu tot mai 
multă tărie părerea că ar trebui 
să se ajungă chiar la naţionaliza
rea minelor cuprifere, o măsură ce 
s-ar bucura de un sprijin larg pe 
scară naţională.

I. RETEGAN

le miniere, ci doar pe astronauţi. 
Eşantioanele au demonstrat că Lu
na nu este o materie desprinsă 
Pămînt. Chestiunea de a şti dacă 
este vorba de o planetă geamănă 
cu acesta sau un astru captiv 
cîmpului gravitaţional terestru n-a 
fost încă rezolvată, ca de altfel nici 
cea a faimoşilor vulcani lunari.

Foarte lăudate în primele zile, 
seismografele instalate de astro
nauţi pe suprafaţa Selenei „au mu
rit“ repede. Este posibil ca pri
mele înregistrări ale acestora re
cepţionate pe Pămînt, să se fi da
torat mai degrabă unor dereglări 
decit mişcărilor seismice. Luna 
pare a fi un astru calm şi imuabil, 
vechi de milioane de ani. Frumoa
să confirmare pentru laureatul 
premiului Nobel, Harold Urey, care 
apăra de multă vreme această 
teorie.

Decepţionaţi de Lună, oamenii 
riscă să fie la fel dezamăgiţi şi de 
Marte. Fotografiile furnizate de 
ultimele „Mariner“ arată un pei
saj la fel de mort şi de dezolant. 
Se pare că trebuie abandonată ori
ce speranţă că aici s-ar putea găsi 
o viaţă marţiană asemănătoare cu 
cea de pe Terra. Care va fi vii
torul astronauticii în asemenea 
condiţii ?

C o n v o rb ir i
i u g o s la v o - b e l g i e n e
Belgrad 24 (Agerpres). — Ed

vard Kardeli, membru al Biroului 
Executiv al Prezidiului Uniunii 
Comuniştilor din Iugoslavia, a pri
mit delegaţia Partidului Socialist 
din Belgia, condusă de Jos Van 
Eynde, vicepreşedinte al partidului 
care se află în vizită în Iugoslavia. 
S-a efectuat un schimb de păreri 
cu privire la unele probleme in
ternaţionale actuale şi relaţiile 
dintre cele două ţări — anunţă a- 
genţia Taniug.

S e s iu n e a  A d u n ă r i i  
de' s t a t

a  R . P . U n g a re
Budapesta 24 (Agerpres). — La 

Budapesta s-a deschis miercuri se
siunea Adunării de stat a R. P. 
Ungare. La lucrări 'participă Lo- 
sonezi Pal, preşedintele Consiliu 
lui Prezidenţial al R.P. U ngă', 
Jeno Fock, preşedintele Consiliului 
de Miniştri, şi alţi conducători de 
stat.

Ordinea de zi a sesiunii cuprin
de între altele ratificarea Tratatu
lui de prietenie, colaborare şi a- 
sistenţă mutuală între R.P. Ungară 
şi R.P. Bulgaria. La acest punct 
al oi'dinii de zi a luat cuvîntul mi
nistrul afacerilor externe al R.P.U., 
Janos Peter.

ANGOLA. Membru al MPI 
înaintea unui atac asupra poziţii 

lor inamice
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